
علی مطهری، نماینده تهران در مجلس دهم:

مجلس برای مرگ مهسا امینی باید وزیر کشور 
را برکنار می کرد
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جنجال در بهارستان؛

کافه تئـاتر

نماینده مهاباد: 
آقای رئیسی باید پاسخگو 

باشند چه کسی تیر جنگی 
به مردم شلیک کرده است

چرا »کاسیوس 
فردوسی پور « اجرا 

نشد؟

نماینده مهاباد در صحن علنی امروز در تذکر شفاهی خود 
گفت: آقای رئیسی و وزیر کشور باید پاسخگو باشند و 
پیگیری کنند چه کسی تیر جنگی به مردم شلیک کرده 
است. اعتماد آنلاین نوشت: جلال محمودزاده نماینده 
مهاباد در مجلس شورای اسلامی، در جریان جلسه علنی 
امروز مجلس و در تذکــری به رئیس جمهوری و وزیر 
کشــور، گفت: در اعتراضات مردمی مهاباد و شهرهای 
کردنشین ۱۳ نفر بر اساس آمار رسمی، و بر اساس آمار 

غیر رسمی ۱۰۵نفر کشته شده اند. او ادامه...

ایسنا نوشت: »کاسیاس فردوسی پور« عنوان نمایشی 
است نوشته و کار »حسن معجونی« که قرار بود ۱۰ سال 
پیش یک تک  اجرا داشته باشد اما این نمایش هرگز اجرا 
نشد. در تئاتر ما آثار بسیار معدودی درباره فوتبال یا با 
بهره گیری از روش های این مسابقه ورزشی اجرا شده اند. 
با این حال حسن معجونی، بازیگر و کارگردان تئاتر که 
هر از گاهی هم دســت به قلم می شود و نمایشنامه ای 
می نویسد، یکی از هنرمندانی است که تصمیم داشت در 

قالب یک اثر نمایشی به فوتبال و..

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران:

بازار سکه و طلا رکورد زد، 
اما تقاضایی نیست
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رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران:

بازار سکه و طلا رکورد زد، اما تقاضایی نیست
به دنبال افزایش بیش از یک درصدی 
قیمت گواهی سکه در معاملات امروز 
)یکشنبه( بازار ســرمایه نسبت به روز 
گذشته، بازار آزاد سکه و طلا نیز واکنش 
نشان داده و متاثر از پیش قدمی بورس، 
قیمت ســکه را به ۱۷ میلیون تومان 
رســاند؛ در این رابطــه رئیس اتحادیه 
طلا و جواهر تهران این افزایش قیمت 
را ناشی از نوسان نرخ ارز خوانده و تاکید 
کرد که البته همچنان تقاضای کاذب 

شکل نگرفته است.
به گــزارش ایســنا، در معاملات امروز 
)یکشنبه ۶ آذر ماه( بازار سرمایه، سکه 
تمــام طرح جدید بــا افزایش بیش از 
یک درصدی نســبت به روز گذشته از 
مرز ۱۷ میلیون تومــان گذر کرد. این 
درحالی است که کمترین قیمت سکه 
در بازار ســرمایه حدود ۱۶ میلیون و 
۶۸۴ هــزار تومان و بیشــترین قیمت 
نیز ۱۷ میلیون و ۲۴۰ هزار تومان بود. 
قیمت مجاز ســکه نیز از ۱۵ میلیون و 
۹۹۹ هزار تومان تا ۱۷ میلیون و ۶۸۴ 

هزار تومان تعیین شده است.
یک کارشــناس بازار سرمایه، پیرامون 
دلیل افزایــش قیمت ســکه در بازار 
سرمایه، ضمن اشــاره به تاثیرپذیری 
قیمت ســکه از دو متغیر اصلی طلای 
جهانی و نرخ ارز، اعلام کرد: قیمت هر 
انس طلا در بازار جهانی حدود ۱۷۷۵ 
دلار اســت. در این میان سکه، قیمت 
دلار را بیــش از نرخ کنونی پیش بینی 

کرده اما قاعدتا این نرخ حباب دارد.
به دنبال افزایش قیمت اوراق )گواهی( 
ســکه ها در بورس کالا، بازار سکه نیز 
عقب نمانده و قیمت ســکه های تمام 
طــرح جدید را بــه ۱۷ میلیون تومان 

رساند.
در رابطه با علت این افزایش قیمت ها، 
نادر بذرافشــان- رئیس اتحادیه طلا و 
جواهر تهران- در گفت وگو با ایســنا، 
ضمن اعلام خبــر ۱۷ میلیون تومانی 
شدن هر قطعه ســکه پس از افزایش 
قیمت گواهی در بازار سرمایه، اظهار کرد: 

بخش عمده ای از این افزایش قیمت ها 
در بازار سکه به سبب نوسان نرخ ارز در 
بازار داخل است که قیمت اوراق سکه 
نیز با پیش بینی همین افزایش  نرخ ارز 
بالا رفت. بخش محدودی نیز به سبب 
خبرهای سیاسی- اقتصادی در سطح 

دنیاست.  
وی تصریح کرد: نکته مهم این اســت 
که بازار همچنان بدون تقاضاســت و 
ایــن التهاب ها و افزایش قیمت ها هیچ 
تاثیری در تقاضا نداشته و بازار همچنان 
روند متعادل همیشگی خود را طی کرد. 
برخلاف آنکه هر بار با افزایش نرخ ارز و 
به تبع افزایش قیمت ها در بازار سکه و 
طلا، تقاضا برای خرید نیز افزایش پیدا 
می کرد، این بار این اتفاق خوشبختانه 

نیفتاده است.  

بایســتی فاصله قیمت  اوراق سکه در 
بــورس از قیمت ســکه در بــازار آزاد 

)پایین تر( بیشتر شود
بذرافشان ادامه داد: سیاست های بانک 
مرکزی در رابطه با اوراق سکه در بورس 
یک موضوع اساسی است که همانطور 

که پیش تر اشاره شد، چنانچه کنترل 
شــده پیش رود و فاصله خــود را بازار 
آزاد بیشتر کند؛ بدین معنا که ارزان تر 
از قیمت سکه در بازار آزاد قیمت گذاری 
و عرضه شود و این فاصله بیشتر شود 
)با فاصله بیشــتر، پایین تر از قیمت در 
بازار(. دیدیم که امروز قیمت ها به بازار 
آزاد نزدیک شد و تفاوت قیمتی کم شد، 
قیمت ها در بازار آزاد هم روند افزایشی 

پیدا کرد.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران تاکید 

کرد: اگر سیاست های بانک  مرکزی به 
گونه ای باشد که قیمت ها دورتر از قیمت 
سکه در بازار آزاد )پایین تر( عرضه شود، 
تاثیر مثبتی در بازار آزاد خواهد داشت  
و می تواند در ثبات بازار و حتی کاهشی 

شدن قیمت ها تاثیرگذار باشد.
وی در پایان در رابطه با حباب سکه نیز 
گفت: حباب سکه امروز مجدد بزرگتر 
شد و در محدوده دو میلیون تومان قرار 
گرفت. براین اساس در حال حاضر هر 
قطعه سکه تمام طرح جدید در حدود 

دو میلیون تومان دارای حباب است.
براســاس آخرین نرخ های اعلام شده 

توسط اتحادیه طلا و جواهر تهران:
در آخرین معاملات یکشنبه ۶ آذر ماه، 
هر قطعه ســکه تمام طرح جدید ۱۷ 
میلیون تومان، هر قطعه ســکه تمام 
طرح قدیــم ۱۶ میلیــون تومان، نیم 
سکه ۹ میلیون و ۱۵۰ هزار تومان، ربع 
سکه شش میلیون و ۱۰۰ هزار تومان و 
سکه های یک گرمی سه میلیون و ۴۰۰ 

هزار تومان تعیین قیمت شده اند.
در حال حاضر هر مثقال طلا ۱۷ عیار 
شــش میلیون و ۶۵۰ هزار تومان و هر 
گرم طلای ۱۸ عیار، یک میلیون و ۵۳۵ 

 بازار همچنان بدون تقاضاست و این التهاب ها و 
افزایش قیمت ها هیچ تاثیری در تقاضا نداشته و بازار 

همچنان روند متعادل همیشگی خود را طی کرد
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شاخص های بورس قرمز ماندند
طــی معاملات امــروز بــازار ســرمایه 
شاخص های کل بورس و فرابورس نزولی 
شدند اما شاخص کل با معیار هم وزن صعود 
کرد. به گزارش ایسنا، شاخص کل بورس 
یکشنبه ششم آذر ماه جاری با ۲۰۲۳ واحد 
کاهش در رقم یک میلیــون و ۴۰۶ هزار 

واحد ایستاد. این درحالی است که شاخص 
کل با معیار هم وزن با ۵۳۹ واحد افزایش به 
رقم ۴۰۸ هزار و ۶۴۱ واحد رسید. در این 
بازار ۳۱۸ هزار معامله انجام شد که ۳۴ هزار 
و ۵۹۰ میلیارد ریال ارزش داشت. معدنی و 
صنعتی گل گهر، پالایش نفت بندرعباس، 

پالایش نفت تهران، گســترش نفت و گاز 
پارس و پالایش نتف اصفهان نسبت به سایر 
نمادها بیشترین تاثیر منفی و در مقابل گروه 
مدیریت سرمایه گذاری امید و ملی صنایع 
مس ایران نسبت به سایر نمادها بیشترین 

تاثیر مثبت را روی بورس گذاشتند.

بازداشت و پیگرد قضایی مامور خاطی مالیاتی به اتهام دریافت 5۲ میلیارد ریال رشوه
رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور 
با تاکید بر برخــورد قاطع با هرگونه 
فســاد در نظام مالیاتی، از بازداشــت 
و پیگــرد قضایی یــک مأمور خاطی 
مالیاتی شاغل در یکی از اداره های کل 
امور مالیاتی استان تهران با همکاری 
پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ به 
اتهام دریافت ۵۲ میلیارد ریال رشوه 

خبر داد.
به گــزارش ایرنا از ســازمان مالیاتی 
کشــور، »داود منظور« با بیان اینکه 
هرگونه فســاد و ارتشــاء خط قرمز 
ســازمان امور مالیاتی اســت، تاکید 
کرد: برخورد با مأمــوران خاطی که 
عده معدودی هستند موجب افزایش 
اعتماد عمومی و زمینه ساز حرکت در 
جهت بهبود وجهه نظام مالیات ستانی 
و خدمات رســانی اکثریت همکاران 
شریف و خدوم سازمان خواهد شد که 
برای تحقق این هدف علاوه بر نظارت  
های درون سازمانی توسط دادستانی 
مالیاتی، حراســت سازمان،  انتظامی 
بــه تخلفات  هیات  های رســیدگی 

اداری و سایر مجموعه های مرتبط و 
به کارگیری انواع سیستم  های کنترلی 
با دستگاه  های نظارتی برون سازمانی 
از جمله پلیس امنیت اقتصادی فراجا 
نیز تعاملات گسترده ای شکل گرفته 
تا زمینه های بــروز و ظهور جرائم و 
مفاسد اداری به حداقل ممکن برسد.

وی تصریح کرد: در همین راســتا، به 

دنبال اطلاع حراســت سازمان مبنی 
بــر وصول گزارش مبنــی بر دریافت 
رشوه ۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال 
وجه نقد توسط مأمور مالیاتی شاغل 
در یکی از اداره های کل امور مالیاتی 
استان تهران از یک مودی در ارتباط 
اجاره مستغلات، تحقیقات  مالیات  با 
با همکاری پلیــس امنیت اقتصادی 

تهران بــزرگ آغاز و در نهایت پس از 
شناسایی حساب  های بانکی مربوط به 
واریز وجوه، با دســتور مرجع قضایی، 
این حســاب  ها مسدود و برای متهم 
اصلی و سایر متهمین که در وقوع این 
جرم مشارکت داشتند، پرونده قضایی 

تشکیل شد.
رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور 
در ادامه خاطرنشان کرد: در ارتباط با 
این پرونده و کسب اطلاع و تحقیقات 
از ســایر مودیانی که در رابطه با این 
متهم مرتکب پرداخت رشــوه شــده 
بودند، در نهایــت ۲۳ نفر از مودیان 
مالیاتی شناسایی شدند که در مجموع 
مبلغ ۵۲ میلیارد ریال به این متهمان 

رشوه پرداخت کرده بودند.
منظور اظهار داشت: در ارتباط با این 
پرونده ارتشــاء، پس از محرز شــدن 
جــرم ارتکابی، بــا هماهنگی مرجع 
قضایــی ضمن مسدودســازی همه 
حســاب  های بانکی مرتبــط با این 
پرونده، متهمان با صدور قرار مناسب 

روانه زندان شدند.

رشد ۳۰ درصدی صادرات به قطر
بر اســاس اطلاعات منتشر 
شده از ســوی وزارت صمت 
صــادرات به قطــر در مهر 
امســال ۳۰ درصد نسبت به 
مهر سال قبل رشد داشته و 
در هفت ماهه امسال صادرات 
برخی کالاها از جمله شیرینی 

و شــکلات، گوجه فرنگی گلخانه ای و میگو و ماهیان زنده نسبت به 
مدت مشابه سال قبل دو برابر شده است. به گزارش ایسنا، بر اساس 
اطلاعاتی که امید قالیباف، سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
منتشر کرده، صادرات به قطر در مهر امسال ۳۰ درصد نسبت به مهر 
ســال قبل رشد داشته است. بر اســاس این اطلاعات در هفت ماهه 
امسال صادرات اقلامی مثل محصولات نیمه تمام فولادی، انواع شیشه، 
میگو و ماهیان زنده، گوجه فرنگی گلخانه ای، سیمان سفید، شیرینی 
و شکلات و انواع فراورده های غلات نسبت به مدت مشابه سال قبل 
۱۰۰ درصد رشد داشته است. معافیت ۷۰ درصدی کالاهای صادراتی 
به قطر از تعهد ارزی، به عنوان مشــوقی برای صادرکنندگان در نظر 
گرفته شده است. همچنین در نمایشگاه اخیر ایران در دوحه توافق 
شــده ماهانه ۲۵۰ تن انواغ مواد غذایی به قطر صادر شود و با تجهیز 
بندر »دیر« به ایکس ری صادرات از این بندر از روزی ۳۰ کانتینر به 
۸۰ کانتینر افزایش یافت. در این گزارش از اعزام رایزن جدید بازرگانی 
به دوحه، تاسیس مرکز تجاری در پایتخت قطر، برگزاری نمایشگاه 
اختصاصی و توافق بر ســر سازوکار تســویه مالی به عنوان اقدامات 
ساختاری برای توسعه  مناسبات بازرگانی ایران و قطر یاد شده است.

گفتنی است در ۱۰ ماهه سال قبل از مجموع تجارت خارجی ایران با 
حجم ۸۰ میلیارد دلار، سهم قطر کمتر از یک درصد بود.

کیفیت خودرو فدای مصلحت های 
باندی و رانتی شده است

تایید  ملــی  مرکز  رییــس 
صلاحیت با بیان اینکه کالای 
یا  داخل  تولیــد  بی کیفیت 
وارداتی، خط قرمز ســازمان 
ملی اســتاندارد ایران است، 
گفت: در ســال های گذشته 
مصلحت های  فدای  کیفیت 

باندی و رانتی شد. به گزارش ایرنا از سازمان ملی استاندارد ایران، »سید 
محمود هاشمی«  در گفت وگویی کیفیت را یکی از دغدغه های اصلی 
در سازمان ملی استاندارد دانست و افزود: مهمترین شاخص کیفیت، 
رضایت مردم است. کیفیت برای سلامت، ایمنی، رضایت مردم، تولید 
بهتر و صادرات مورد توجه قرار دارد. وی با اشاره به اقدامات خوبی که 
در دوره تحولی سازمان ملی استاندارد ایران از جمله استانداردهای ۸۵ 
گانه خودرو انجام شده است، گفت: هیچ دوره ای مثل این دوره دغدغه 
در کیفیت نبوده و در سال های قبل کیفیت فدای مصلحت های باندی 
و رانتی شــد. هاشمی در واکنش به اینکه زیرساخت های لازم برای 
اجرای همه استانداردها از جمله آزمون جاده ای در کشور وجود ندارد، 
تصریح کرد: در این دوره عزم این است که شرکت های خودروساز به 

سمتی بروند که امکان آزمون های جاده ای فراهم شود.

نوسان قیمت دلار صرافی های بانکی 
در کانال ۳۱ هزار تومان

نرخ هر دلار آمریکا یکشنبه ششم آذر ماه ۱۴۰۱ در صرافی های 
بانکی با ۳۴۹ تومان افزایش قیمت نسبت به روز گذشته ۳۱ هزار 

و ۸۵۵ تومان معامله شد.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، هر یورو در صرافی های بانکی 
با ۲۰۱ تومان افزایش قیمت نســبت به روز گذشته با نرخ ۳۳ 

هزار و ۱۸۶ تومان به فروش رسید.
قیمت خرید هر دلار توسط صرافی های بانکی امروز ۳۱ هزار و 
۵۴۱ تومان و نرخ خرید هر یورو نیز ۳۲ هزار و ۸۳۴ تومان اعلام 
شد. علاوه بر این، نرخ خرید اسکناس دلار در بازار متشکل ارزی 
۲۸ هزار و ۸۰۵ تومان و نــرخ فروش آن ۲۹ هزار و ۶۷ تومان 
اعلام شــد. نرخ خرید یورو ۲۹ هزار و ۹۸۸ تومان و نرخ فروش 

آن ۳۰ هزار و ۲۶۱ تومان اعلام شد.
همچنین در سامانه نیما در معاملات امروز، حواله یورو به قیمت 
۲۹ هــزار و ۹۰ تومان فروخته و حواله دلار به بهای ۲۷ هزار و 

۹۴۲ تومان معامله شد.

خبــر

ارز

صاد
اقت
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سینمای مستند در ایران شوخی گرفته می شود
یاســر طالبی کارگــردان و تهیه کننده 
درباره اوضاع سینمای مستند و مشکلات 

و راهکار برون رفت از آن ها گفت.
ســارا نصراللهی: یاسر طالبی کارگردان 
و تهیه کننده که پیشتر با مستندهایش 
در جشــنواره های بین المللــی حضور 
داشته و به تازگی به عنوان داور سومین 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تفلیس 
»دیــوژن ۲۰۲۲« انتخاب شــده بود، 
در گفتگو با خبرآنلایــن درباره تجربه 
حضور در جشنواره های بین المللی گفت: 
این چهارمین فســتیوالی است که به 
عنوان داور حضور دارم و با تجربه هایی 
که در این ســال ها به دســت آورده ام 
برای من ثابت شــده است که برگزاری 
جشنواره های فیلم مستند در کشور ما 

صرفا یک ویترین است.
وی ادامه داد: در جشنواره های خارجی 
که به عنوان داور حضور داشته ام، چیزی 
که بســیار توجه مرا بــه خودش جلب 
کرده، حضور گسترده فیلمسازان ایرانی 
بوده است؛ بی شــمار فیلم از ایران! این 
میزان تولید و ارســال به فستیوال های 
خارجی با چه رویکرد و هدفی اســت؟ 
مــا دارای زیرســاخت درســتی برای 
سینمای مستند نیستیم؛ اگر گاهی تک 
ستاره هایی می آیند و یا تک فیلم هایی 
در ســینمای دنیا می درخشند دلیل بر 
این نیست که ما زیرساخت درستی در 
سینمای مستند داریم. وقتی در داخل 
هیچ سیستم و برنامه مدون و مشخصی 
برای حوزه ســینمای کوتاه و مســتند 
نداریم، فیلمساز تلاش می کند با ارسال 
فیلم خود به فستیوال های خارجی دیده 

شود.
طالبــی افــزود: در این بیــن برخی از 
شــرکت های پخش کننده فیلم کوتاه 
برای درآمدزایی بیشتراز فیلمسازان پول 
می گیرند تا فیلمشان را در جشنواره ها 
شــرکت دهنــد. فیلم هــای تولیدی 
کارگاه ها، کلاس ها و مدارس سینمایی 
هم بــا این رویکرد با صــرف هزینه در 
جشنواره ها شرکت داده می شوند، اما آیا 

این فیلم شرایط حرفه ای را دارد؟
این مستندســاز با اشاره به این مطلب 
که در ایران تعریف درستی از کارکرد و 
مخاطب سینمای مستند نداریم، توضیح 
داد: چیزی که بســیار مهم اســت این 
است که ببینیم چه تعریفی از کارکرد 
و جریان سازی سینمای مستند داریم؟ 
وقتی به این پرسش رجوع و با خود فکر 
می کنید، به وضوح متوجه می شــوید 
که هیچ تعریف درستی نداریم. مضاف 
بر این مورد متاســفانه مکانیزم و برنامه 
متقنــی نیز برای به ثمر رســاندن یک 
اثــر یا مجموعه ای از آثــار وجود ندارد. 
درحقیقت نوع نگاه سیاست گذاران این 
حوزه و ســلیقه ای برخورد کردن باعث 
می شود تا ســینمای مستند آنطور که 

شایسته است، دیده نشود.
وی افزود: حتما با این مقوله نیز برخورد 
کرده اید که عده ای از مســئولان فیلم 
مستند را صرفا با گزارش عملکرد فلان 
دســتگاه دولتی و یا ســینمای حیات 
وحش می شناســند و در حرفه ای ترین 
شکل نگاه مسئولانه در داخل به دنبال 
مســتندهایی فــارغ از موضوعات مهم 
اجتماعی، بحران های زیست محیطی و 
... هستیم. چقدر به کودکانی که فردای 

کشورها را می ســازند بها می دهیم؟ ما 
می توانیم از طریق فیلم های مســتند 
آموزش بدهیم که برای زندگی مسالمت 
آمیز راه های دیگری هم وجود دارد. در 
هلند و دیگر کشورهای دنیا پیوسته در 
مدارس در زمینه  ها و موضوعات مختلف 
به کودکان فیلم مستند نشان می دهند.

طالبــی ادامــه داد: به جای همســو 
کردن نگاه ها باید از بستر مستند برای 
پرداختن به مسایلی روزآمد و مخاطب 
محور اســتفاده کنیم. این صحبت من 
به این معنی نیســت که درحال حاضر 
چنین نگاهی در برخی مستندها وجود 
ندارد بلکه مواردی هــم که وجود دارد 
برآمده از نگاه و تلاش خود فیلمســاز و 
یا ســازمان های مردم نهاد است اما واقعا 
ســینمای مستند از دســتمزد عوامل 
گرفته تا مســایل و موارد دیگر خیلی 
نابسامان و غیرواقعی است. در جشنواره 
ایدفا ســال ۲۰۱۸ با یــک تهیه کننده 
هلنــدی درحال صحبت بودم که بحث 
به جایی رسید و در قالب سوالی از من 
پرسید در کشور شــما یک فیلمبردار 
مستند چقدر دریافت می کند؟ من هم با 
اغراق بسیار گفتم ۲۰۰ دلار. درصورتی 
که اختلافی فاحش با واقعیت داشــت. 

تهیه کننده هلندی با ابراز تعجب گفت 
که در اروپــا روزی ۷۵۰ دلار پرداخت 
می کنیم. این اختلاف ها فاصله های ما با 

سینمای دنیا را رقم می زند.
وی با اشاره به تفاوت بودجه مستندسازی 
در ایران و خارج از کشــور مطرح کرد: 
بودجه مستندسازی در خارج از کشور و 
کشورهای اروپایی ۳۰۰ هزار تا ۳ میلیون 
دلار اســت درحالــی که در ایــران در 
بهترین حالت بین ۱۰۰ تا ۲۰۰ میلیون 
تومان است که این دو اصلا قابل مقایسه 
نیستند. به عنوان مثال برای پرداختن 
به یک وجه دیگر این قضیه باید بگویم 
که برای فیلم آخرم یعنی »سرنوشت« 
شــبکه تلویزیونی الجزیره برای نشان 
دادن تنها ۳ بار در طول یکسال ۱۵ هزار 
یورو پرداخت می کند؛ آن هم فقط برای 

کشورهای عرب زبان خاورمیانه. حالا با 
دوندگی بســیار برای فروش در داخل 
کشــور، که تنها صداوســیما است، در 
بهترین حالت شاید حدود ۵۰ میلیون 
به شما پرداخت کنند و رایت مادام العمر 
آن را هم در اختیار می گیرند. متاسفانه 
محلی برای عرضه مستندهای ساخته 
شده در نظر گرفته نشده است و فیلم ها 

ساخته می شوند که اثری ساخته شود.
این مستندساز با اشاره به نداشتن برنامه 
مدون برای فعالان ســینمای مســتند 
توضیح داد: مشکل اساسی دیگری که 
وجود دارد این اســت کــه هیچ برنامه 
درســت و دقیقی برای فارغ التحصیلان 
ســینما و فعالان این حوزه وجود ندارد. 
شرایط به گونه ای رقم می خورد که یک 
فیلمساز باید مشغول یک شغل دیگری 
شــود و فیلمسازی شــغل اصلی او به 
حساب نمی آید. یکی از اثرات این اتفاق 
این است که با وجود دغدغه های مالی 
نمی توان با تمرکز روی فیلمسازی تمرکز 
کرد. سینمای مستند هم مانند سینمای 
داستانی نیازمند سرمایه گذار و پول برای 
ساختن است؛ هر فیلمی براساس قواعد، 
قصه، رویکرد، زمان فیلمبرداری و زمان 
پژوهــش خود بــرآوردی دارد و اگر به 

قاعده جهانی نگاه کنیم آیا مستندساز 
با این شرایط باید نگران معاش باشد؟

طالبی درباره نتیجه گرفتن از جشنواره ها 
نیز بیان کرد: جشنواره »سینماحقیقت« 
را به عنوان بزرگترین جشنواره مستند 
ایران در کنار ایدفا یا جشنواره های این 
چنینی بگذارید و حالا مقایســه کنید. 
چه میزان دادوســتد مالی در جشنواره 
»سینماحقیقت« وجود دارد و چه تعداد 
خریدار از کمپانی ها و تلویزیون های معتبر 
دنیا برای خرید فیلم ها می آیند؟ در ایدفا 
تنها از شبکه آرته هفده خریدار حضور 
دارند تا رایت فیلم ها را از مستندسازان 
خریداری کنند. در کنار آنها شبکه های 
ان اچ کی ژاپن، رایی ایتالیا، الجزیره قطر 
و... هم نماینده خرید دارند. کلا اتفاقات 
جشنواره های داخلی ما نه حرفه ای است 

و نه درآمدزا، بلکه رنگین کمانی هستند 
تنها برای دورهمی و تشــویق عده ای و 
فیلم دیدن. باید به راهکاری برســیم تا 
سینمای مستند و آثار تولید شده بیشتر 
و بهتر دیده شوند و پخش آنها منحصر 
و محدود به جشنواره »سینما حقیقت« 
و جشنواره  های خارجی نشود. برای این 
که بتوانیم به یک سینمای مستند قوی 
برسیم باید یک جشنواره قوی در سطح 

منطقه و قاره برگزار کنیم.
این مستندســاز بیان کــرد: این یک 
حقیقت است که فیلم مستند پیشروتر 
از فیلم داستانی اســت. مردم راجع به 
فرهنگ های دیگــر خیلی کم می دانند 
و سینمای مســتند درصدد است که از 
نزدیک و از درون فرهنگ های مختلف را 
معرفی کند و آموزش دهد. شناخت بهتر 
و عمیق تر یک فرهنگ کمک می کند که 
ما بیگانه با آن فرهنگ، آن را درک کنیم 
و در کنار آن ها مســالمت آمیز زندگی 
کنیم. ســینمای مســتند ابزار آگاهی 
بخشــی و دادن فهم و درک و اطلاعات 

به مردم جهان است.
یاسر طالبی در پایان گفت: ما فیلمسازانی 
داریــم که تلاش بســیار کرده اند و کار 
خــود را نیز به خوبی بلدند. فیلم خوب 
می ســازند و در جشــنواره های خوب 
دنیا هم شــرکت می کنند اما در داخل 
کشور آن طور که شایسته است، حمایت 
نمی شوند. برای ساخت فیلم آخرم یعنی 
مستند »سرنوشــت« با تلاش خودم و 
از  توانستیم شــرکت هایی  تهیه کننده 
فرانســه، نروژ، ژاپن و آلمان را به عنون 

همکار تولید دعوت کنیم.
اما این اتفاق مگر برای همه مستندسازان 
می افتــد؟ و چرا نباید حمایت و هدایت 
درستی اتفاق بیفتد تا تمام مستندسازان 
مستعد و کاربلد بتوانند بدون دغدغه و با 
خیال راحت فیلم های خوبشان را بسازند؟ 
بازارهدف ســینمای مستند کجاست؟ 
مخاطب هدف کیست؟ فکر کردن به این 
سوالات، نشان دهنده این گزاره است که 
سینمای مستند در ایران شوخی گرفته 
می شــود. در صورتی که باید به واقع به 
جایگاه مســتند در پژوهش، دانشگاه ها، 
جامعــه، مدیریــت کلان و... بپردازیم و 
بتوانیم این مساله را درست و اصولی هم 
پیــش ببریم. این درد را به کجا باید برد 
که هنوز وقتی از مسئولی درباره مستند 
می پرسی؛ می گوید همان فیلم هایی که 

پلنگ و آهو نشان می دهد!

ما دارای زیرساخت درستی برای سینمای مستند نیستیم؛ اگر 
گاهی تک ستاره هایی می آیند و یا تک فیلم هایی در سینمای 
دنیا می درخشند دلیل بر این نیست که ما زیرساخت درستی 

در سینمای مستند داریم

,,

پرونده »هنر ساختن و نواختن عود« به یونسکو فرستاده شد
علــی دارابــی قائم مقــام وزیــر و معاون 
هفدهمین  گفت:  کشــور  میراث فرهنگی 
نشســت کمیته بین الدولی پاســداری از 
میراث فرهنگــی ناملموس در شــهر رباط 
مراکــش ۶ تــا ۱۲ آذرمــاه ۱۴۰۱ برگزار 
می شود و در این نشســت ۶ پرونده »هنر 

ســوزن دوزی ترکمن«، »هنر ســاختن و 
نواختن عود«، »پرورش کرم ابریشم و تولید 
سنتی ابریشم برای بافندگی«، »یلدا / چله«، 
»جشن مهرگان« و »مهارت سنتی ساختن 
و نواختن رباب« از کشورمان برای ثبت در 
فهرست میراث جهانی یونسکو مورد ارزیابی 

قرار می گیرد. با توجه به محدودیت های ایجاد 
شده از سوی یونسکو برای ارسال پرونده ها، 
هر کشــور عضو، هر ۲ ســال یک بار فقط 
یک سهمیه ملی برای ثبت جهانی دارد که 
سهمیه کشورمان در سال گذشته به پرونده 

هنر خوشنویسی اختصاص داده شد.

چرا »کاسیوس فردوسی پور « اجرا نشد؟
ایسنا نوشت: »کاسیاس فردوسی پور« عنوان نمایشی است نوشته و کار 
»حسن معجونی« که قرار بود ۱۰ سال پیش یک تک  اجرا داشته باشد 

اما این نمایش هرگز اجرا نشد.
در تئاتر ما آثار بسیار معدودی درباره فوتبال یا با بهره گیری از روش های 
این مسابقه ورزشی اجرا شده اند. با این حال حسن معجونی، بازیگر و 
کارگردان تئاتر که هر از گاهی هم دست به قلم می شود و نمایشنامه ای 
می نویسد، یکی از هنرمندانی است که تصمیم داشت در قالب یک اثر 
نمایشی به فوتبال و اتفاقات آن توجه نشان دهد ولی نمایش او اجازه 
اجرا پیدا نکرد و حالا که ۱۰ ســال از آن ماجرا می گذرد، همزمان با 
برگزاری جام جهانی ، فرصت را مناسب دیدیم تا به این ماجرا بپردازیم.
کسانی  که در ســال های قبل تر پیگیر رویدادهای تئاتری بوده اند، به 
یاد دارند که گروه تئاتر لیو به سرپرســتی حسن معجونی، حدود ۱۰ 
سال پیش فستیوالی پژوهشی را با نام منولیو برگزار می کرد. فستیوالی 
برای نگارش و اجرای نمایشنامه های مونولوگ که در پایان هر جلسه 
نیز یک نشست پژوهشی برگزار می شد. این برنامه با بودجه این گروه 
نمایشــی و بدون بهره گیری از بودجه دولتــی در تالار انتظامی خانه 

برگزار می شد.  ایران  هنرمندان 
تعدادی از نمایشنامه نویسان به 
انگیزه برگزاری این برنامه دست 
به قلم شــدند و برای اولین بار 

نمایشنامه ای مونولوگ نوشتند.
از جملــه نویســندگانی که در 

این برنامه شــرکت کردند، محمد رضایی راد، محمد یعقوبی، محمد 
چرم شیر، حسن معجونی، مهسا محبعلی، مهدی کوشکی و ... بودند.
حســن معجونی، سرپرســت گروه تئاتر لیو ، قرار بود ۱۰ سال پیش 
نمایش »کاسیاس فردوسی پور« را به عنوان یکی از آثار همین پروژه 
اجرا کند اما این نمایش مجوز اجرا نگرفت و هنوز هم بعد از این همه 
مدت معلوم نشده اســت که چرا شورای نظارت و ارزشیابی وقت، به 
این کار اجازه اجرا نداد. قرار بود نمایش »کاســیاس فردوسی پور« با 
بازی حبیب رضایی روز هفتم مرداد سال ۱۳۹۱ یک تک اجرا در تالار 

انتظامی خانه هنرمندان ایران داشته باشد.
حســن معجونی که خود نــگارش این متــن را بر عهده داشــت، 
همــان زمان دربــاره دلایــل منتفی شــدن اجرای ایــن نمایش 
گفتــه بــود: »روز چهــارم مردادماه شــورای نظارت و ارزشــیابی 
متــن مــا را رد کــرد و حتی اصلاحیه هــم نداد. بــه گفته رییس 
 شــورا، ســه نفر از بازخوانان این شــورا متن ما را خواندند و هر سه

 آن را رد کردند و معتقد بودند، چنین متنی را نمی توان اجرا کرد. «
معجونی با بیان اینکه این مونولوگ درباره فوتبال و مهاجرت اســت، 
اظهار کرد: »موضوع این مونولوگ چیزی نبود که قابل اجرا نباشد، بلکه 
دربــاره اتفاق های فوتبال بود که همه درباره آن صحبت می کنند؛ اما 

نمی دانم چرا متن را ردکردند. «
نکته قابل تامل اینکه پس از رد شدن متن، فرصتی به گروه اجرایی داده 
نشد تا کارشان را تمرین کنند و شورای نظارت بعد از بازبینی، درباره 
اجرای آن تصمیم گیری کند. از آنجاکه آثار پروژه منولیو هر کدام یک 
تک اجرا در سالنی کوچک و با حضور تماشاگرانی بسیار محدود داشتند، 
این اندازه سختگیری در صدور مجوز غریب می نمود. این نمایش به هر 
حال یکی از بی شمار نمایشنامه هایی است که در کشوی میز نویسندگان 

به امید دیده شدن و جان گرفتن روی صحنه باقی مانده است.

کافه تئـاتر

هنر
گ و 

رهن
ف

خبـر کافه 

مازیار لرستانی: 
می خواهم با آبرو زندگی کنم

ایسنا نوشت: مازیار لرستانی 
پس از تصمیمی که چندی 
قبل گرفته، روزهای نه چندان 
خوبی را می گذراند و همچنان 
با حواشی دست و پنجه نرم 
می کنــد. این بازیگــر حالا 

از دردســرهایی که مدام برایش پیش می آورند گله دارد و طی 
تماسی از ما می خواهد خبرهای نادرستی که درباره ی ازدواجش 
مطرح شــده را تکذیب کنیم. مازیار لرستانی، با گله از وضعیت 
پیش آمده پس از انتشــار خبرهای دردسرساز، با علامت سوالی 
بزرگ می گوید: نمی دانم اینها شوخی شان گرفته است!؟ آن موقع 
که زن بودم حاشــیه نداشتم و حالا هم می خواهم با آبرو زندگی 
کنم، واقعا برای من دردســر درســت می کنند. وی با ابراز گله 
از وضعیت موجود گفت: به دلیل انتشــار اخبار حاشیه ای پس از 
تصمیمی که گرفتم، به من شناسنامه نمی دهند. من به واسطه ی 

همین دردسرها هیچ کاری نمی توانم انجام دهم.
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علی مطهری، نماینده تهران در مجلس دهم:

مجلس برای مرگ مهسا امینی باید وزیر کشور را برکنار می کرد
علی مطهــری، نماینده تهــران در مجلس 
دهم گفت: اعتراضــات حاضر چند بعُدی و 
ریشه اصلی آن وضع بد اقتصادی ومعیشتی 
مردم است، ولی افرادی هم دنبال هدف های 
دیگری هستند، مثل کســانی که به دنبال 
فرهنگ غربی یا تغییر نظام هستند یا به این 
دلیل که از ابتدا با جمهوری اسلامی مخالف 
بوده اند و یا بــه این دلیل که می گویند این 
نظام اصلاح پذیر نیســت یعنی ممکن است 
ضد انقلاب نباشند ولی نظام را اصلاح پذیر 

نمی دانند.
در ادامه بخش هایــی از گفت و گوی علی 

مطهری با خبرآنلاین  را می خوانید:
 در واقــع نفس اعتراضات کار درســت و 
ستایش برانگیزی بود، منتها مخالفان نظام 
و ضد انقلاب ســوار بر کار شــدند و هدایت 
و رهبری حرکت را به دست گرفتند. وگرنه 
سال ها پیش شبیه این ماجرا، داستان ستار 
بهشتی را داشتیم که نیروی انتظامی قبول 
کرد که او در اثر ضرب و شــتم از دنیا رفته 

است.
 ما سؤال از وزیر کشــور را مطرح کردیم، 
مجلس به سؤال ما رأی خوبی داد اگرچه به 
کارت زرد برای وزیر منجر نشد. ولی مجلسی 
که مخالف ســؤال بود و آن را باعث تضعیف 
نظام می دانست و می گفت نباید مطرح شود، 
وقتــی توضیح دادیم حــدود ۱۰۰ نفر رای 

مثبت به سؤال من دادند.
 آن موقع مردم به نظام اعتماد بیشــتری 
داشتند و حتی باور نمی کردند پلیس چنین 
کاری کرده باشــد. لذا هرچنــد از تریبون 
مجلس هم مطرح شــد، اعتراض و آشــوبی 
صورت نگرفت. ولی اکنون با توجه به نقش 
فضای مجــازی و نارضایتی های اقتصادی و 
اجتماعی همه چیز خیلی سریع اتفاق افتاد. 
اصل اعتراض ها مثبت بوده، ولی بعدا عده ای 
با سوء اســتفاده از احساس مردم، کار را به 
آشــوب و اغتشاش کشاندند؛ این قابل قبول 

نبود.
 FATF بــه نظر من اگر مســئله برجام و 
را حل می کردند، در یک شــرایط طبیعی 
اقتصادی قرار می گرفتیم و چنین فشــاری 
به مردم وارد نمی شد. بنابراین عامل اصلی، 
فشــارهای اقتصادی و فقدان امید به آینده 
بوده و مسائل فرهنگی و براندازی در درجات 

دوم و سوم قرار دارد.
 غیر از فشــارهای اقتصادی، احساس عدم 
مشارکت در مسائل حیاتی کشور و سرنوشت 
خود نیز در اعتراضات اخیر مؤثر بوده است. 
تا قبل از انتخابات مجلس یازدهم و انتخابات 
ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ امید به انتخابات 
آزاد وجود داشــت، ولی بعد از آن این امید 

از بین رفت.
 اگر قانون اساســی فعلی درست اجرا شود 
بسیاری از مشکلات و معضلات موجود رفع 
خواهــد شــد. البته برای وضــع یک قانون 
مناسب برای صدا و سیما یا در صورت لزوم 
تأسیس مجلس سنا و برخی موارد دیگر نیاز 

به اصلاح دارد.
 مشکل این است که امروز کارهای خلاف 
قانون اساســی انجام می شــود. مثلًا مجمع 
تشــخیص مصلحت برخلاف قانون اساسی 
وارد قانون گذاری شده است. مصوبه مجلس 
را به بهانه انطباق با سیاست های کلی بررسی 
می کند در صورتی که از چنین اختیاری در 
قانون اساسی برخوردار نیست و تنها شورای 
نگهبان اســت که می تواند مصوبه مجلس را 
صرفاً از نظر انطباق با قانون اساســی و شرع 

بررسی کند.
 اگر صلاحیــت کاندیداها به شــکلی که 
در قانون اساسی هســت بررسی شود، باید 
چنانچه کسی فساد مهم اقتصادی یا اخلاقی 
و یــا سیاســی در حد مثلًا جاسوســی در 
پرونده اش داشــته باشد، رد صلاحیت شود. 

ولی این که عده ای را بفرســتیم تحقیقات 
محلی کنند که آیا در خآنه اش دیش ماهواره 
دارد یا ندارد، خانم او چادری اســت یا خیر، 
چنین چیزهایی از قانون اساسی درنمی آید.

 بنابراین مشکل در تفسیر شورای نگهبان 
است و اگر از این نظر بخواهیم اصلاحی در 
قانون اساسی انجام دهیم باید تفسیر قانون 
اساســی را بر عهده نهاد دیگــری بگذاریم، 
چون در خیلی جاها شــورای نگهبان قانون 
را به نفع خودش تفســیر می کند. در نهایت 
معتقدم در بقیه موارد نیازی به تغییر قانون 
اساسی نیست و باید به سراغ اجرای درست 

قانون اساسی برویم.
 مشــکل دیگر این اســت که به طور کلی 
مجالــس مــا )نه فقــط مجلــس یازدهم( 
استقلال کافی ندارند؛ گاهی اعلام می کنند 
مجلس مسئول اجرای منویات مقام رهبری 
اســت و این یعنی مجلس نباید از خودش 
نظری بدهد؛ این اصلا خوب نیســت. البته 
سیاســت های کلی مجمع تشخیص که به 
تأیید رهبری رسیده است باید رعایت شوند.

 ولی این به معنای نفی اظهارنظر مستقل 
مجلس نیســت. زمانی که من نماینده بودم 
می خواســتم در دوره آقــای احمــدی نژاد 
سؤال از رئیس جمهور را مطرح کنم. تصور 
نماینده هــا این بود که بایــد قبلا از رهبری 
اجازه گرفــت. برای من جای تعجب بود که 

مگر باید بپرسیم؟
 اگر ایشــان مخالف بودند یا احساس خطر 
کردند به صــورت خصوصی یا عمومی بیان 
می کنند و ما هم گوش می دهیم ولی این که 
برای هرچیزی اول باید بپرسیم و بعد کاری 
را انجام دهیم معنی نــدارد! با روح مجلس 
مخالفــت دارد و رهبری هم چنین منویاتی 

ندارند.
 همچنیــن بعد از آبان ۹۸ تصمیم گرفتیم 
وزیر کشــور را استیضاح کنیم، چون گفتیم 
ایشان مســئول اجرای قانون افزایش بهای 
بنزین بوده و بســیار بد عمل کرده، بنابراین 
ایشان باید اســتیضاح شود. مقامات امنیتی 
گفتند ۲۴۰ نفر کشــته شــدند، نمی شــد 
مجلس نسبت به چنین چیزی ساکت باشد.

 لذا ما دنبال اســتیضاح رفتیم ولی اجازه 
ندادند. در ابتــدا ۵۰ امضا بود اما رفته رفته 
کم شــد و ۲۴ امضا باقی مانــد. اما آن ۲۴ 
نفر محکم ایستادند ولی در نهایت نگذاشتند 
و گفتند پیغام رســیده که به صلاح نیست. 
در حالی که اگر این کار انجام می شد باعث 
آرامش مردم می شــد و احساس می کردند 
یک نهــادی در درون حکومت حرف مردم 

را می زند.
 هدف ما این نبود که حتماً وزیر کشور عزل 
شــود بلکه می خواستیم حرفها گفته شود و 
بررسی کنیم چرا باید تعدادی کشته شوند؟ 
ولی برخی فورا مطرح می کردند دفتر رهبری 
چنین چیزی را گفته اســت، آدم نمی داند 
راست می گویند یا دروغ؟ زمانی صوت رهبر 
را می شنوید یا دست خط ایشان را می بینید، 
ولــی این که بگویند دفتــر چنین چیزی را 
گفته، چنیــن چیزهایی دســت مجلس را 
می بندد و این از مشکلاتی بود که ما داشتیم.

 یا ســؤال از رئیس جمهور یک سال طول 
کشید، ما ایستادگی و مقاومت کردیم و در 
آخر من اســتعفا دادم و اســتعفای من در 
مجلس مطرح شد اما رأی نیاورد؛ بعد از آن 
بود که طرح ســؤال را قبول کردند. شرایط 

نباید این گونه باشد!
 مثــلا فلان نهاد امنیتی یــا اطلاعاتی و یا 
دفتر رهبری مخالف اســت، در صورتی که 
نماینــده به عنوان نماینــده همه مردم اگر 
نظری مخالف نظر رســمی کشور دارد، باید 

حرفش را بزند.
 من معتقد بودم حتی حرف های کسانی که 
نســبت به دین و اسلام سهل انگار هستند، 

باید در مجلس گفته شــود، نه این که مدام 
نظرات رسمی نظام را تکرار کنیم. اما نماینده 
از نظارت اســتصوابی می ترسد. مجلس باید 
آزاد باشــد و حــرف بزند. اخیــرا نماینده 
سیســتان آقای ســعیدی در بیان مسائل 
زاهــدان خیلی خوب صحبــت کردند؛ یک 
طرفه وارد موضوع نشدند، اما ناگهان برخی 
نمایندگان شــروع به فریاد کردند و خواهان 
بســتن میکروفون ایشان شدند. رئیس وقت 
جلسه را مجبور کردند جواب دهد در حالی 
کــه نباید جواب می داد. حداکثر این بود که 

نماینده دیگری پاسخ می داد.
 می خواهم بگویم اگر مجلس استقلال لازم 
را داشــت و در داســتان خانم مهسا امینی 
بلافاصله وزیر کشــور را استیضاح و حتی او 
را برکنار می کرد، چون بالاخره این حادثه در 
زیرمجموعه ایشان رخ داده و عذرخواهی هم 
نکردند و اســتعفا هم ندادند، در این صورت 
شاید ۵۰ درصد اعتراضات کم می شد و مردم 
احســاس می کردند جایی برای رســیدگی 

وجود دارد.
 اما همه منتظرند از بیرون مجوز صادر شود، 
از این رو جرات نمی کنند استیضاح کنند یا 
اگر بخواهند اســتیضاح کننــد، فوراً برخی 
می گویند پیغامی آمده، صلاح نیست. نباید 
کاری کنیم که احساس شود نظام جمهوری 
اسلامی یا نظام ولایت فقیه با آزادی بیان و 

استقلال نهادهای دیگر منافات دارد.
 مردم باید احساس کنند هر نهادی مستقل 
است، حرف خودش را می زند و کار خودش 
را می کنــد. حال اگر با هــم اختلاف پیدا 
کردند، آن موقع نظر ولی فقیه فصل الخطاب 
می شــود. یا به مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام راجع به FATF می گفتیم بسیاری از 
شما خصوصی می گویید باید تصویب شود، 
پس زودتر بررسی کنید و تصمیمی بگیرید.

 می گفتند باید ببینیم نظر آقا چیست بعد 
نظر دهیــم. در حالی که مجمــع باید نظر 
کارشناسی خود را مطرح و به رهبری عرضه 
کند، زیرا بازوی مشورتی برای مقام رهبری 
است نه این که نظر خود رهبری را به ایشان 

برگرداند.
 این هــا گاهی طراحی و براســاس منافع 
اشخاص اســت. مثلًا فردی خودش مخالف 
است و می گوید ابتدا نظر رهبری را بدانیم، 

در حالی که ممکن است نظر رهبر این باشد 
که در این جا مســتقل عمل شود. گاهی هم 
این رفتار ناشی از برداشت غلطی است که از 
ولایت فقیه دارند. یعنی فکر می کنند ولایت 
فقیه به معنای تعطیل عقل است، یعنی یک 
نفر فکر می کند و نظــر می دهد، بقیه فقط 

عمل می کنند.
 در حالی که نباید این طور باشــد. درواقع 
هر نهادی باید کار کارشناسی خود را انجام 
دهد و ولایت فقیه یک نظارت کلی بر همه 
امور داشــته باشد. البته امروز آن نگاهی که 
شــهید مطهری به ولایت فقیه داشتند اجرا 

نمی شود.
 ایشــان می گوید ولی فقیه ناظر اســت نه 

حاکم؛ یعنی نظارت کلی دارد و به موجب آن 
تخصصی که در اسلام شناسی دارد، ولایتی 
بر مردم دارد، همان طور که یک پزشــک به 
خاطر تخصص خودش ولایتی بر بیمار پیدا 
می کند یا یک مهندس به خاطر تخصصش 
ولایتی بر آن کسی که می خواهد ساختمانی 

بسازد پیدا می کند.
 واقعیت هم این اســت که اگر ولایت فقیه 
نباشد، مطمئن باشید ما به سرعت به سمت 
فرهنگ غربی می رویم. در همین داســتان  
اخیــر ببینید؛ حتی برخــی از افراد متدین 
و حــزب اللهی می گویند چه اشــکالی دارد 

رستورآن های دانشگاهها مختلط باشد.
 اگر روحانیت و ولایت فقیه نبود به سرعت 
به ســمت فرهنگ غربی می رفتیم. ولی این 
که بنا باشــد در خیلی از مسائل جزئی وارد 

شــوند از نظر من این درســت نیســت. در 
مســایل جزئی متخصصان باید نظر دهند تا 
عواقبی هم برای ولی فقیه نداشــته باشــد. 
اما ســبک ها فرق می کنند، سبک امام یک 
جور است و سبک مقام رهبری گونه دیگری 
است. ممکن است سبک رهبر بعدی گونه ای 

دیگر باشد.
 زمانی کــه در مجلس بــودم اظهارنظر و 
نطق هایی داشــتم اما باور کنیــد خیلی از 
تندروها خصوصی به من می گفتند ما همه 
حرف های شــما را قبــول داریم ولی جرات 
نمی کنیم بگوییــم. بعضی ها هم می گفتند 
حرف های شما درست است اما نگویید، چون 
به صلاح نظام نیست. در واقع خیلی از آن ها 

می دانند حرف درســت چیست ولی عقاید 
خودشان را نمی گویند.

 خیلی هــا هم کاســه های داغ تــر از آش 
هســتند و افــراط می کنند. مثــلًا رهبری 
می گویند ممکن است کسی از من انتقادی 
داشته باشد، باید آزاد باشد و بتواند حرفش 
را بزند، ولی یک عده تحمل چنین چیزی را 
ندارند. برای مثال اگر در دانشگاه دانشجویی 
حرفی زده باشد به کمیته انضباطی می رود 
در صورتی که این موضوع خلاف نظر رهبر 

است.
 در جمع بندی مواردی که فرمودید و ظاهرا 
جزو روال و نظم نظام سیاسی موجود است، 
از یــک طرف در مجلس بــه خاطر نظارت 
استصوابی نماینده نظر نهایی اش را نمی دهد، 
از این رو نظام کارشناســی تعطیل می شود، 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و چند نهاد 
دیگر در قانون گذاری دخالت می کنند، مردم 
هم پس از انتخابات ۱۳۹۸ و ۱۴۰۰ هیچ افق 

امیدبخشی را مشاهده نمی کنند.
 اگر بنا باشــد همین رویه ادامه پیدا کند، 
و اگر بنا باشــد انتخابات هــای آینده مانند 
انتخابات های قبلی باشد، حتما آینده خوبی 
نخواهیم داشــت. اگر مجلــس نقش واقعی 
خودش را پیــدا نکند به طــور قطع آینده 

خوبی نداریم.
 برای مثال، در زمینه روابط خارجی، نمی 
شــود چند نفر تصمیم بگیرنــد که روابط 
خارجی به شرق گرایش پیدا کند، یا حتی به 
نوعی در جنگ اوکراین هم شرکت کنیم؛ در 
صورتی که اکثریت مردم موافق نیستند. این 

تصمیم ها کجا گرفته می شود؟
 آیا واقعا مجلس به عنــوان نماینده مردم 
در این تصمیمات نقشــی دارد؟ اکثر مردم 
موافق با ایجاد ارتباط با امریکا هستند، یعنی 
چه که نباید رابطه داشته باشیم؟ در صورت 
ایجاد رابطه می توانیم در مجلس نمایندگان 
و در سنای آمریکا لابی داشته باشیم و روی 

اگر مجلس استقلال لازم را داشت، در داستان خانم مهسا امینی 
بلافاصله وزیر کشور را استیضاح و حتی او را برکنار می کرد، چون 
بالاخره این حادثه در زیرمجموعه ایشان رخ داده و عذرخواهی 

هم نکردند و استعفا هم ندادند

,,

صدور کیفرخواست توماج صالحی به اتهام افساد فی الارض
رئیس کل دادگســتری اســتان اصفهان از 
صدور کیفرخواســت توماج صالحی به اتهام 
افساد فی الارض، فعالیت تبلیغی علیه نظام، 
تشــکیل و اداره دســته جات غیر قانونی به 
قصد برهم زدن امنیت کشــور، همکاری با 
دولت متخاصم علیه جمهوری اسلامی و نشر 

اکاذیب و تشــویش اذهان عمومی از طریق 
فضای مجازی و تحریــک و ترغیب افراد به 
اعمال خشونت آمیز خبر داد. حجت الاسلام 
جعفری رئیس کل دادگستری استان اصفهان 
در رابطه با جزییــات پرونده توماج صالحی 
گفت: هفته گذشته کیفرخواست پرونده توماج 

صالحی صادر و به دادگاه های عمومی و انقلاب 
اصفهان ارجاع شــد اما هنوز جلسات دادگاه 
برگزار نشده است. وی افزود: توماج صالحی 
به افســاد فی الارض از طریق نشر اکاذیب به 
صورت گسترده به نحوی که موجب خسارات 

عمده گردیده است متهم است. لی
داخ

ست 
سیا
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شکایت برادر شهید ابومهدی المهندس از ترامپ و مصطفی الکاظمی
برادر شهید ابومهدی المهندس با متهم کردن 
برخی شخصیت های آمریکایی و عراقی به 
دست داشــتن در ترور ابومهدی المهندس 
و شهید ســلیمانی از آن ها شکایت کرد. به 
گزارش بغداد الیوم، محمد حسن جعفر)برادر 
شهید ابومهدی المهندس( و ۷۶ نفر دیگر از 

دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا و مایک 
پمپئو، وزیر خارجه این کشــور و مصطفی 
الکاظمی، نخســت وزیر پیشــین عراق و 
ضیاء الموسوی، سرپرست اطلاعات نظامی 
عراق و همچنین سفیر آمریکا در بغداد به 
خاطر جنایت فرماندهان مقاومت)ابومهدی 

المهندس و سپهبد شــهید سلیمانی( در 
فرودگاه بین المللی بغداد در دادگاه ســوم 
الکرخ شکایت کردند. در این شکایت آمده 
اســت که سه متهم اول با هماهنگی متهم 
چهارم و پنجم دستور ترور فرماندهان پیروزی 

به وسیله پهپاد در خاک عراق را دادند.

علی مطهری، نماینده تهران در مجلس دهم:

مجلس برای مرگ مهسا امینی باید وزیر کشور را برکنار می کرد

تصمیمات آن ها اثر بگذاریم.
 ممکن اســت بگویید سیاست های کلی با 
رهبری است و اما این ها سیاست  کلی نیست. 
نه شرقی نه غربی، سیاست کلی است. ولی 
این که با روسیه یا آمریکا چه روابطی داشته 
باشیم، موضوع تخصصی است و مجلس باید 
نقش داشته باشد ولی در حال حاضر نقشی 
ندارد. در شــرایط کنونی بیشتر نگاه میدان 
و نظامی ها روی دیپلماســی اثر می گذارد و 

درست نیست.
 این که مــا اکثــر آرمآن هــای انقلاب را 
فدای صــدور انقلاب می کنیم آن هم صدور 
انقلاب به شــکل های دیگر صحیح نیست. 
در حالی که هدف اولیه انقلاب این بوده که 
ایران الگوی یک کشــور اسلامی و پیشرفته 
دارای رفاه بشود و سایر ملتهای مسلمان از 
مــا پیروی کنند، در حالــی که الان نه تنها 
الگو نیستیم بلکه کشــورهای اسلامی از ما 
می ترسند و برخی از آن ها در دامن اسرائیل 

افتاده اند.
 بله و مردم به نحوی نقش داشــته باشند. 
حتی اگر در جایی نیاز به رفراندوم اســت، 
رفراندوم بگذارنــد. برای مثال درباره برجام. 
مردم باید احســاس کنند نقشی دارند. الان 
از بالا تحمیل می شود و مردم هم نگاه می 
کنند. در حالی که مردم راضی نیستند وارد 
جنگ اوکراین بشویم به نوعی وارد می شویم. 
برای چه وارد شــدید؟ باید به مردم جواب 

دهید.
 به خاطر همین اســت که مردم احساس 
می کنند به حساب نمی آیند، یا این که نظام 
فقط با یک قشــر خاص و محدودی ارتباط 
دارد؛  قشری که کاملا متدین و حزب اللهی 
است و همه چیز را قبول دارد و حتی حاضر 

نیست فکر کند.
 اگر انتخابات آزاد شــود، خیلی از نخبگان 
وارد فضــای سیاســی از جملــه مجلــس 
می شوند. یا اگر ما احزاب قوی داشته باشیم 

و بــه این ها اجازه دهند حرف بزنند و انتقاد 
کننــد و بلافاصله آن هــا را تعطیل نکنند، 
باعث می شــود جایی برای نخبگان باز شود 
تا حرف هایشان را بزنند و تاثیر بگذارند. ولی 
اگر بخواهیم رویه فعلــی را ادامه دهیم، باز 

همین مشکلات را داریم.
 اگر افرادی با انگیزه، این راه ها را بپیمایند 
و حــزب یا جبهــه قوی تشــکیل دهند تا 
جریان ساز شوند، بســیار خوب خواهد بود. 
ولی می دانید که اگر فقط مقداری حرف های 
ما با نظرات رسمی نظام فاصله داشته باشد، 
مانع می شــوند. اگر احساس کنند فردی یا 
گروهــی دارد دارای پایــگاه قوی اجتماعی 

می شود، مانع او می شوند.
 آقای فردوســی پور که بیــن جوانان نفوذ 

پیدا کــرد از جملــه این موارد اســت که 
ناگهان برکنار شــد. به همیــن دلیل افراد 
وارد نمی شوند. بعضی  هم که وارد می شوند، 
محافظه کار هســتند. برای مثال در مجلس 
دهم فراکسیون امید تشکیل شد که در ابتدا 
امیدی هم ایجاد کرد، ولی مطابق انتظارات 

رفتار نکرد.
 آقای عارف آدم محافظه کاری بود و اجازه 
نمــی داد خیلی از کارها انجام شــود. من با 
این که اصلاح طلب نیســتم، ولی چون در 
بودم صحیح نمی دیدم  لیست اصلاح طلبان 
از آنان جدا شــوم. با این همه خیلی کارها 

می خواستیم بکنیم، اما اجازه نمی دادند.
*برای مثال همان اســتیضاح وزیر کشــور 

بعــد از حوادث آبان ۹۸، و یا در بازداشــت 
خبرنگاران ، می خواســتیم موضعی بگیریم، 
می گفتند صلاح نیســت، یــا در ارتباط با 
موضوع حصر خانگی همین طور. به هر حال 
مردم انتظاراتی داشتند که برآورده نشد. اگر 
قرار باشد این نگاه ها وجود داشته باشد فایده 

ندارد.
 بنابراین حتی اگر حزبی تشکیل شود، اما 
خیلی محافظه کار باشــد، فایده ای نخواهد 
داشت و اگر بخواهد صریح باشد و حرف ها را 
به راحتی مطرح کند، معمولا مانع می شوند. 
اگر فضا باز باشد طرحی که شما می فرمایید، 
خوب است ولی نمی گذارند به نتیجه برسد.

 تا امروز راه اصلاح تقریبا بسته بوده، یعنی 
عده ای محافظه کاری کردند به امید این که 
حذف نشوند ولی فردی مثل آقای لاریجانی 
هم که همیشــه تابع بوده رد صلاحیت شد. 
با ایشــان در برخی مسائل مجلس اختلاف 
داشتم، به ایشــان می گفتم شما به جایگاه 
مجلــس اولویت بدهید، ولی اگــر از جایی 

پیامی می آمد ایشان تابع بود.
با این همه ایشــان را هم رد کردند چون در 
برخی مسایل اســتقلال داشت و این میزان 
را هم تحمــل نکردند. بنابراین اگر بخواهیم 
صریح باشیم مثل بنده رد صالحیت می شویم 
و اگر ملاحظه کار هم باشیم به صرف استقلال 
رأی و تابع مطلق نبودن رد می شویم و ادامه 
این رویه، به معنای بســته بودن راه اصلاح 
است. ولی اگر از حوادث اخیر درس عبرتی 
بگیرند و رویه را تغییر دهند می توان امیدوار 

بود.
 خوب اســت اما فقط در مسائل امنیتی و 
جایی که اصل نظام در خطر اســت چنین 
اقدامی صورت می گیــرد، گرچه از نظر من 
دیر وارد شدند. اگر هفته اول وارد می شدند، 
آنقدر مشکلات گسترش پیدا نمی کرد. این 
اقدام، مثبــت و ضروری اســت ولی کافی 
نیســت؛ در خیلی جاها باب گفت وگو باید 

باز شود.
 برای مثال در برنامه »شیوه« صدا و سیما 
حرف هایی گفته می شود که در مردم جا باز 
کرده است. ترس بیجایی است اگر فکر کنیم 
حرف هــای مذکور، نظام را تضعیف می کند. 
زمانی که کار به اختلاف و تشنج بکشد، در 
نهایت معمولا مردم نظر ولی فقیه را انتخاب 

می کنند.
 این خیلی جالب تر اســت تا این وضعیتی 
که فکر می کنند نباید نظرات مطرح شــود. 
برای مثال حتما باید درباره ورود ما در جنگ 
اوکراین در صدا و ســیما بحث شود. همین 
طور درباره سیاست ایجاد سرنوشت مشترک 
با روســیه. رضا شاه در جنگ جهانی دوم به 
طرف آلمان رفت و کشــور آســیب دید. ما 

نباید به یک طرف برویم.
 ناچارند اصلاحاتــی را در حکمرانی انجام 
دهند نه به خاطر اعتراضات اخیر بلکه قبلا 
باید ایــن کارها انجام می شــد. باید فضای 
سیاسی و دســت مجلس به عنوان نماینده 

مردم بازتر باشد.

 صدا و ســیما باید رویه اش را تغییر دهد، 
ســخت گیری ها از روی مطبوعات و به طور 
کلی رسانه ها برداشته شود تا نترسند و دچار 
خودسانسوری نشــوند. برای ایجاد انتخابات 
آزاد، شــورای نگهبان باید روشش را تغییر 
دهد. مردم ناراضی هســتند چون احساس 
می کنند در سرنوشت کشور شریک نیستند. 
البته بســیاری از این اصلاحات جز با ورود 

رهبری امکان پذیر نیست.
 عده ای کــه مخالف انقلاب انــد و مایلند 
انقلاب شکســت بخورد، مطلوبشــان ادامه 
همین وضعیت اســت. عــده ای هم از روی 
نادانــی فکر می کنند این روش بهتر اســت 
ولی این ها دوستان نادان انقلاب هستند. هم 
دوستان نادان و هم دشمنان دانا مایلند این 
وضعیت ادامه پیدا کند. ولی دوستان دانای 
انقلاب می گویند روش را تغییر دهید چون 
این روش به هیچ وجه قابل دوام نیســت و 
تعداد معترضان با این روش بیشتر می شود و 

کار به جاهای باریک می کشد.
 در حــال حاضر بخش وســیعی از جامعه 
در میانــه قــرار گرفته اند یعنــی از طرفی 
می گویند خیلی از اعتراض ها درســت است 
و بایــد اصلاح صورت بگیرد، از طرفی هم با 
اغتشاش مخالفند و نمی خواهند اصل نظام 
از بین برود. ما کاری نکنیم که قشر وسط به 

تدریج به طرف دیگر بروند.
 پس باید تغییراتی بدهیم. شهید مطهری 
در روزهای اول انقــلاب مطرح کرد که اگر 
بــه عدالت اجتماعی اهمیــت ندهیم و اگر 
به آزادیها احترام نگذاریم انقلاب شکســت 
می خورد. دخالتها در امور اجرایی از ســوی 
نهادها باید از بین بــرود. بعضی وزرا نگران 
هستند، این ها باید از رئیس جمهور دستور 
بگیرند ولی می بیننــد از نهادهای دیگر به 

آن ها دستور می دهند.
 بنابرایــن دخالت ها باید از بین برود و امور 
تخصصی را به متخصصان واگذار کنند. این 
که خرید هواپیما اولویت ما هست یا نیست، 
این که لــوازم  خانگی از کــره جنوبی وارد 
بشود یا نشود و از این قبیل کارها، تخصصی 
است که متخصصان فن باید تصمیم بگیرند 
و مســئولان اجرایی باید تابع آن ها باشند و 
نهادهای دیگر از جمله نهادهای نظامی نباید 

دخالت کنند.
 در ســاخت فرودگاه امــام)ره( دیدیم که 
دخالت یک نهــاد نظامی و ممانعت از ورود 
یک شرکت آلمانی باعث شد که فرودگاهی 
داشته باشیم که مایه شرمندگی است و وزیر 
راه هــم اخیراً گفت وقتــی از فرودگاههای 
کشــورهای دیگر وارد این فرودگاه می شوم 
خجالت می کشم. در انتخابات، افراد آزاده را 
رد می کنند و صرفا افــراد مطیع که گاهی 
متملق هم هستند تأیید می شوند. اصلاحات 
در این حوزه ها عقب نشینی نیست، بلکه باید 

از قبل انجام می شده اما نشده است.
 مشــکلات اقتصادی ما تنهــا در صورتی 
اصلاح می شود که در توافقی با دنیا موضوع 
برجــام را حل کنیم وگرنه وضع معیشــت 

مردم خوب نمی شود.
 بــا معطل ماندن برجام ســختی های غیر 
ضروری بر مردم تحمیــل کرده ایم. عده ای 
فکر می کنند تحریم ها نعمت اســت و دارند 
تحریم ها را دور می زنند و بی اثر می شوند؛ یا 
این که امریکا رو به افول است و باید آخرین 

ضربه را وارد کنند.
 این هــا خیــالات اســت و باعــث ایجاد 
ســختی های غیر ضروری برای مردم شده 
است. مردم فلسفه این سختی ها را و این که 
به کجا می خواهیم برســیم درک نمی کنند. 
دائم از خود می پرسند چرا باید این سختی ها 

را تحمل کنیم؟
 زمانی به کشــور تجاوز شده و خاک ما را 
اشغال کرده اند، می گوییم تا آخر می ایستیم، 

حتــی اگر صد هــزار کشــته دهیم تحمل 
می کنیم چون هدف روشــن است. ولی الان 
معلوم نیســت چرا تحریم هــا را باید تحمل 

کنیم؟
 آیا می خواهیم اول آمریکا را نابود کنیم بعد 
وارد زندگی طبیعی و عادی شویم؟ این که 
نمی شود! امریکا بزرگ ترین قدرت دنیاست 
و با یک فرمانش تمام بانک ها با ما همکاری 
نمی کنند. آیا با قطع رابطه، با ادامه تحریمها 
و عــدم توافق بر روی برجام به آمریکا ضربه 

زده ایم یا به ملت خودمان؟
 زمانــی می توانیم به امریکا ضربه بزنیم که 
قدرت اقتصادی پیــدا کنیم. به نظر من راه 
حل فعلی برای مســائل اقتصادی این است 
که در ابتدا برجام را به جایی برسانیم، حالت 
طبیعی پیدا کنیم، مســئله FATF را حل 
کنیم و بعد از آن حل مسائل فنی اقتصادی 
مثل تورم، کاهش نقدینگی و رشد اقتصادی 

با اقتصاددآن ها است.
 اصــلا این طور نیســت کــه بگوییم دهه 
هشتادی ها یک فرهنگ دیگری دارند و جور 
دیگری فکر می کنند. در واقع دهه هفتادی، 
هشتادی و نودی همه یکی هستیم. خیلی از 
این اقشار نادیده گرفته شدند و می خواهند 

دیده شوند. 
البته فضای مجازی در زندگی خیلی از افراد 
و حتی بزرگســالان اثر گذاشــته است ولی 
دلیل اصلــی فعال بودن آن ها در اعتراضات، 

اقتضای سنشان است.
 در انقلاب اسلامی سال ۵۷ هم همین قشر 
بیشتر فعال بودند و در صحنه های خطرناک 
وارد می شــدند. در صحبت بــا آنان معلوم 
می شــود که همان نوجوآن ها و جوآن های 
ســال ۵۷ هســتند. از بین همین ها شــما 
می توانید شــهدای بزرگی پیدا کنید. این ها 

انسآن های دیگری نیستند.
 دهه هشتادی ها و سایر جوان ها در معرض 
تهاجم افکار و عقاید مختلف هســتند؛ دائم 
باید از میان تبلیغــات نظام و افکار و عقاید 
دیگر انتخاب کنند و این کار ســختی است. 
ممکن اســت مشــاوران خوبی هم نداشته 

باشند.
 حکومت هم نه کاری به کارشــان دارد و 
نه امکاناتی تدارک دیده تا با آن ها از طریق 
مشــاوران، اسلام شناســان، روانشناسان و 
جامعه شناسان ارتباط برقرار کند. به عبارت 
دیگر تربیت اینها به دســت فضای مجازی 
سپرده شده اســت و معلوم است که چه از 

آب درمی آید.
 البتــه مربیان جامعه مثل روحانیت و صدا 
و ســیما و آموزش و پرورش و آموزش عالی 
هم کوتاهی کرده اند. به عنوان نمونه روش ما 
در تبلیــغ دین را ببینید که وقتی محرم فرا 
می رسد از اول محرم تا آخر صفر پرچمهای 
ســیاه در میدان های شــهرها بالا می رود و 
صدا و ســیما دو ماه سینه زنی و عزاداری راه 

می اندازد.
 این روش مردم را افســرده و جوآن ها را از 
دین زده می کند. در حالی که می توانند فقط 
از هشــتم تا دوازدهم محرم و روز اربعین و 
دو سه روز آخر صفر را عزاداری کنند و بقیه 
را مردم حتی مراســم عقد و عروسی برگزار 
کنند. البته هرکس می تواند در خانه خودش 
یــا جای دیگر هــر روز در این دو ماه روضه 

داشته باشد.
 با بعضی از این قشــر که ارتباط داشــتم 
برایــم کاملا واضح بود کــه فضای فرهنگی 
آن ها چیز دیگری است. برای مثال وقتی با 
آن ها راجع به احکام دین، نوع پوشش، نگاه 
مرد به زن، نگاه زن به مرد و مســئله محرم 
و نامحرم صحبت می کنید، برایشان عجیب 
است اما پس از ارائه توضیح قبول می کنند؛ 
یعنی مخالف نیستند. باید با آنان بیشتر کار 

کرد و ارتباط داشت.

 صدا و سیما باید رویه اش را تغییر دهد، سخت گیری ها از روی 
مطبوعات و به طور کلی رسانه ها برداشته شود تا نترسند و دچار 

خودسانسوری نشوند. برای ایجاد انتخابات آزاد، شورای نگهبان باید 
روشش را تغییر دهد. مردم ناراضی هستند چون احساس می کنند در 

سرنوشت کشور شریک نیستند

,,
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رونق بام فروشی در حاشیه 
شهردار منطقه سه مشهد با بیان این که از اعلام آمار بام فروشی 
در این کلانشهر معذور است گفت: این پدیده به دلایل مختلف که 
همراه با آسیب های اجتماعی است در حاشیه شهر رو به گسترش 

است.
به گزارش ایرنا، مهدی خداشناس در نشستی خبری افزود: به دلیل 

مهاجرت از کشورهای همسایه گرفتار این پدیده شوم هستیم.
وی اضافه کرد: منطقه سه شهرداری مشهد دومین منطقه بزرگ 
این کلانشهر از لحاظ جمعیتی با سه هزار و ۳۰۰ هکتار مساحت 
است که طبق سرشــماری سال ۱۳۹۵، جمعیتی افزون بر ۵۱۴ 

هزار نفر را در خود جای داده است.
شهردار منطقه سه مشهد گفت: ۲۹درصد مساحت منطقه سه را 
سکونتگاه های غیر رسمی تشکیل می دهد و ۵۶ درصد جمعیت 

منطقه در این بافت ها زندگی می کنند.
خداشــناس افزود: ۸۵۰ هکتار اراضــی بزرگ مقیاس در منطقه 
وجود دارد که در یک سال گذشته ۲۵۰ هکتار از این زمینها تعیین 

تکلیف شده است.
وی ادامه داد: امســال ۵۳۶ 
پروانه ساخت و ۴۰۰ پروانه 
پایانکار در منطقه صادر و ۲ 
هزار و ۶۰۰ مورد ساخت و 
ساز غیرمجاز نیز مهر و موم 

شده است
شهردار منطقه سه مشهد گفت: در محدوده مهرگان منطقه سه 
شهرداری مشهد، کاربری اراضی، دولتی است و مشکل سند وجود 
ندارد اما در منطقه »قُرُقی« مشــکل ارائــه خدمات وجود دارد و 

زمین ها به صورت قولنامه ای درحال خرید و فروش است.
خداشناس افزود: با همکاری سازمان زمین و مسکن، طرح ساخت 
مسکن ملی در منطقه سه انجام می شود و در آینده هزار و ۲۰۰ 

پروانه برای زمین های منطقه مهرگان صادر خواهد شد.
وی در خصوص جا به جایی راه آهن نیز اظهار کرد: این موضوع یک 
کلان پروژه است و در آینده باید راه آهن از شهر مشهد خارج شود 
لذا این طرح در مرحله مطالعه است. شهرداری منطقه سه مشهد 
از مرکز شهر و خیابان شیرازی تا حاشیه شهر و محدوده هایی مانند 
خواجه ربیع، رسالت، سیس آباد، قرقی و مهرگان ادامه داشته و با 
دارا بودن ظرفیت های گردشگری و طبیعی مانند آرامگاه خواجه 
ربیع، باغ نادری، ایســتگاه بزرگ راه آهن مشهد و بوستان بزرگ 

بهار، وظیفه خدمت رسانی به زائران و مجاوران را برعهده دارد.
منطقه سه شهرداری مشهد از شمال محدوده رودخانه کشف رود 
و خــط لوله گاز را دربر می گیــرد و از جنوب به منطقه ثامن، از 
شرق به خیابان آزادی و بلوار طبرسی و از غرب به خیابان آیت الله 

عبادی و محور جاده کلات ختم می شود.
حدود یک سوم از جمعیت کلانشهر سه و نیم میلیون نفری مشهد 

در مناطق حاشیه این شهر سکونت دارند.

افزایش انگیزه کاری پرستاران برای پیشگیری از مهاجرت ضروری است

پـرواز» پرسـتاران«
مدیر امور پرســتاری دانشــگاه علوم 
پزشکی مشهد گفت: جامعه پرستاری 
یکی از ارکان مهم حوزه سلامت به شمار 
می رود، در شرایط کنونی افزایش انگیزه 
کاری و مهیا نمودن شرایط مناسب به 
منظور جلوگیری از مهاجرت آنان امری 

ضروری است.
به گزارش خبرنگار ایرنا، دکتر امیررضا 
صالح مقدم در نشست خبری با موضوع 
اجرای دستورالعمل کارانه تعرفه گذاری 
خدمات پرســتاری در دانشــگاه علوم 
پزشکی مشــهد افزود: در حال حاضر 
میل به مهاجرت در بین پرستاران فارغ 
التحصیل و دانشجویان پرستاری وجود 
دارد که افزایش ســطح درآمد مالی و 
ادامه تحصیل از دلایل تمایل پرستاران 

به مهاجرت است.
وی اظهار داشت: اکنون در کشورهای 
پیشــرفته ای همچون آمریکا و اروپای 
شــرقی تمایل به اســتخدام پرستاران 
ایرانی به دلیل تخصص بالا و دارا بودن 
اخلاق حرفه ای و اســلامی زیاد است، 
پذیرفته شدگان  بیشــترین  بطوریکه 
آزمون هــای تخصصی این کشــورها 

پرستاران ایرانی هستند.
دکتر صالح مقــدم افزود: همچنین در 
کشــورهای پیشــرفته و توسعه یافته 
به حرفه پرســتاری توجه ویژه ای می 
شود و پرســتاران تنها در یک شیفت 
موظــف به کار هســتند و از مرخصی 
خود برای داشــتن شــرایط روحی و 
جسمی مناسبتری باید استفاده کنند، 
در حالیکه در ایران پرســتاران به دلیل 
کمبود نیروی پرستاری و به دلیل درآمد 
پایین و برای تامین معیشت خود مجبور 
بــه اضافه کاری اجباری و فعالیت در ۲ 
یا ســه شیفت کاری و بدون استفاده از 

مرخصی هستند.
وی خاطر نشــان کرد: در کشــورهای 
پیشرفته گاهی دستمزد یک سال یک 

پرستار معادل دستمزد ۳۰ سال فعالیت 
یک پرســتار در ایران اســت و این امر 
سبب افزایش مهاجرت پرستاران به این 
کشورها می شــود، لذا برای جلوگیری 
از مهاجرت آنان باید زمینه اشــتغال، 
معیشت، آسایش و رفاه مالی پرستاران 

فراهم شود.
واریز علی الحساب کارانه  تعرفه خدمات 

پرستاری
مدیر امور پرستاری دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد در ادامه عنوان کرد: خوشبختانه 
با پیگیری های صورت گرفته پرداخت 
کارانه های تعرفه خدمات پرستاری برای 
پرستاران این دانشگاه آغاز شده است، 
گرچه رقم آن کافی نیست، اما نشان از 

توجه مسوولان به این موضوع دارد.

وی افزود: رقــم پرداختی کارانه تعرفه 
خدمات پرســتاری بیــن ۱.۵ تا ۴.۵ 
میلیون تومان است که این مبلغ جدا از 

حقوق و اضافه کار آنان می باشد.
دکتر صالح مقدم بیان کرد: هم اکنون 
شاخص تعداد پرستار به ازای هر تخت 
بیمارستانی در وزارت بهداشت درمان و 
آموزش پزشــکی ۱.۸ است، در حالیکه 
این شاخص در مناطق زیر پوشش این 
دانشگاه ۰.۹ است یعنی شاخص تعداد 
پرستار به ازای هر تخت بیمارستانی در 
این دانشــگاه نصف استاندارد کشوری 

است.
وی افــزود: این دانشــگاه برای جبران 
کمبود یاد شــده نیازمند ۱۰ هزار کادر 
پرســتاری شامل پرســتار اتاق عمل، 

هوشبری و کمک پرستار دیگر است تا 
به استاندارد کشوری برسد.

وی با اشاره به این که آزمون استخدام 
پرســتاری در اســفند ماه امسال و یا 
اردیبهشــت ماه ســال آینــده برگزار 
می شود، ادامه داد: در آزمون استخدامی 
پیش رو ۳۰ هزار پرستار در دانشگاه های 
علوم پزشکی کشور پذیرفته خواهند شد 
که بین ۶ تا ۸ درصد آن سهم دانشگاه 

علوم پزشکی مشهد خواهد بود.
فعالیت 100 مرکز مجاز پرستاری

مدیر امور پرســتاری دانشــگاه علوم 
پزشکی مشهد اظهار داشت: هم اکنون 
۱۰۰ مرکز پرســتاری دارای مجوز به 
منظور ارائه خدمات پرستاری در منازل 
در حوزه زیر پوشــش این دانشگاه در 
خراســان رضوی فعال هستند که ۶۰ 
مرکز از این تعداد در شهر مشهد هستند.

دکتر صالح مقــدم با بیان اینکه هزینه 
خدمات پرستاری در مراکز مزبور طبق 
تعرفه مصوب بوده و هیچ مرکزی حق 
دریافت هزینه اضافه را ندارد، افزود: در 
این مراکز ۷۰ نــوع خدمات درمانی از 
جمله تزریقات، پانسمان، سونداژ و غیره 

ارائه می شود.
دانشگاه علوم پزشکی مشهد با بیش از 
۹ هزار دانشجو و حدود ۲۵ هزار کارمند 
بهداشتی و درمانی، هم اکنون به عنوان 
قطب پزشکی شمال شرق کشور مطرح 

است.
این دانشــگاه با ارائه خدمات بهداشتی 
و درمانی در ۱۶ شهرســتان خراســان 
رضوی، ۸۰ درصد از جمعیت ۶ میلیون 
و ۸۷۰ هــزار نفری این اســتان را زیر 
پوشش دارد و ارائه خدمات بهداشتی و 
درمانی به جمعیت ۱۷ شهرستان دیگر 
این اســتان بر عهده دانشگاه های علوم 
پزشکی ســبزوار، گناباد، تربت حیدریه 
و دانشــکده های پزشکی نیشــابور و 

تربت جام است.

ترکیه در صنایع گوگردی سرخس ایران سه میلیون یورو سرمایه گذاری کرد
رییس هیات مدیــره منطقه ویژه اقتصادی 
سرخس گفت: شرکت کیمیا سولفور ترکیه، 
سه میلیون یورو در این منطقه ویژه اقتصادی 
در شمال شرق خراسان رضوی برای فرآوری 
گوگرد سرمایه گذاری کرده است. محمدرضا 
برهمند در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: این 

شــرکت ترکیه ای که در ۱۳ کشور جهان 
نمایندگی و کارخانه دارد، به تازگی کارخانه 
مرتبط با صنایع گوگرد خود در کشور تانزانیا 
را تعطیل کرده و در حال انتقال تجهیزات آن 
به سرخس خراسان رضوی است. وی گفت: 
هم اکنون ســوله و زمین احداث کارخانه به 

مســاحت ۳۲ هزار مترمربع در منطقه ویژه 
اقتصادی ســرخس خریــداری و عملیات 
ساختمانی احداث این مجتمع نیز آغاز شده 
است و از طرفی در هفته جاری نیز تجهیزات 
فــرآوری گوگرد نیز از ازمیر کشــور ترکیه 

بارگیری و در مسیر انتقال به ایران قرار دارد.

36 درصد پروازهای فرودگاه مشهد در مهر ماه تاخیر داشته  است
مدیر روابط عمومی فرودگاه بین المللی 
شهید هاشمی نژاد مشهد از تاخیر ۳۶ 
درصدی کل پروازهای فرودگاه مشهد 

در مهر ماه خبر داد.
حســن جعفری در گفت وگو با ایسنا 
در خصوص میزان جابه جایی مسافران 
فرودگاه بین المللی شهید هاشمی نژاد 
مشــهد در مهر ماه سال جاری اظهار 
کرد: در مهر ماه ســال جاری ۴۸۹۳ 
پرواز در فرودگاه مشــهد انجام شــده 
که نســبت به وضعیت مشابه در سال 

گذشته ۲۱ درصد رشد داشته است.
وی افزود: همچنین ۶۶۲ هزار و ۹۳۲ 
مســافر در فرودگاه بین المللی مشهد 
در مهر ماه جابه جا شده که نسبت به 
مهر سال گذشته ۳۸ درصد افزایش را 

نشان می دهد.
مدیر روابط عمومی فرودگاه بین المللی 
شهید هاشمی نژاد مشهد در خصوص 
میزان پروازها و جابه جایی مســافران 
داخلی در مهر ماه نیز خاطرنشان کرد: 
۴۰۳۱ پرواز داخلی در مهر ماه نشست  
و برخاست داشته که این رقم نسبت به 
مهر ماه سال گذشته ۱۳ درصد رشد 
را نشان می دهد. همچنین ۵۴۹ هزار 
و ۲۶۴ مسافر در این مدت در فرودگاه 

مشهد جابه جا شــده اند که نسبت به 
مدت زمان مشــابه ۳۰ درصد افزایش 

داشته است.
رشــد ۱۰۱ درصدی ورود گردشگران 
خارجی به مشــهد نســبت به سال 

گذشته
جعفری در رابطه بــا میزان پروازها و 
جابه جایی گردشگران خارجی عنوان 
کرد: در مجمــوع ۸۶۲ پرواز خارجی 
در مهر ماه نشست و برخاست داشت 
که نسبت به وضعیت مشابه در سال 
گذشــته ۸۴ درصد رشــد را نشــان 
می دهد. همچنین با جابه جایی ۱۳۳ 

هــزار و ۶۶۸ گردشــگر در فرودگاه 
مشهد، رشد ۱۰۱ درصدی جابه جایی 
گردشــگران خارجی در این فرودگاه 
نسبت به مهر ســال گذشته به ثبت 

رسیده است.
وی در خصــوص میــزان تغییــرات 
پروازها و جابه جایی تمام مسافران در 
فرودگاه مشهد نسبت به شهریور ماه 
سال جاری بیان کرد: به طور مجموع 
نشســت و برخاســت های پروازهای 
فرودگاه مشــهد در مهر ماه نسبت به 
شــهریور ماه یک درصد و جابه جایی 
تمام مســافران چهار درصد کاهش 

داشته است.
و  نشســت  داد:  ادامــه  جعفــری 
برخاســت های پروازهــای داخلی در 
شهریور ماه نسبت به ماه قبل آن یک 
درصد، جابه جایی مسافران داخلی ۲ 
درصد، نشســت و برخاست پروازهای 
خارجــی ۱۰ درصــد و جابه جایــی 
گردشــگران خارجی نیــز ۱۵ درصد 

کاهش داشته است.
وی تصریــح کــرد: از ۲۴۴۴ پــرواز 
خروجی کــه در مهر ماه ۱۴۰۱ انجام 
شده ۸۷۶ پرواز)۳۶درصد کل پروازها( 
با تاخیر۳۰ دقیقه ای و یا بیشتر انجام 
شــده که مجموع میزان تاخیرات به 
بیش از ۷۱ هزار ۶۰۰ دقیقه می رسد؛ 
به عبارت دیگر به طور متوســط هر 
پــرواز تاخیردار با حــدودا ۸۲ دقیقه 

تاخیر انجام شده است.
جعفری در خصوص علت تاخیر پروازها 
بیان کرد: عمده  پروازها به دلیل تاخیر 
در ورود هواپیما، نقص فنی، عملکرد 
شــرکت هواپیمایی، تعویض هواپیما، 
سوخت رسانی و... تاخیر داشته است. 
همچنیــن ۶۴ درصــد پروازها بدون 
تاخیر و یا با تاخیر کمتر از۳۰ دقیقه 

انجام شده است.

ان
راس

خ

خـــبر

 اهدای عضو بانوی مرگ مغزی شده 
جان ۶ نفر را در مشهد نجات داد

مسوول واحد فراهم آوری اعضای پیوندی دانشگاه علوم پزشکی 
مشــهد گفت: اهدای عضو بانوی مرگ مغزی ۴۱ ساله ساکن 
بجنورد موجب نجــات و ادامه زندگی ۶ بیمار نیازمند عضو در 

مشهد شد.
به گزارش دانشــگاه علوم پزشکی مشهد، دکتر ابراهیم خالقی 
افزود: در هزار و دویست و شصت و یکمین عمل اهدای عضو از 
اهداکننده مرگ مغزی این دانشگاه، مرحومه کبری اکبری، بیمار 
مرگ مغزی معرفی شده از بیمارستان امام علی )ع( بجنورد پس 
از تایید مرگ مغزی و کسب رضایت خانواده اش، در بیمارستان 

منتصریه مشهد تحت عمل جراحی اهدای عضو قرار گرفت.
وی ادامه داد: کلیه های زنده یاد اکبری در بیمارستان منتصریه 
به ۲ مرد ۴۹ و ۵۰ ساله ساکن مشهد که سال ها از نارسایی کلیه 

رنج می بردند و با دیالیز تحت درمان بودند اهدا و پیوند شد.
مسوول واحد فراهم آوری اعضای پیوندی دانشگاه علوم پزشکی 
مشــهد گفت: کبد این بیمار مرگ مغزی نیز در بیمارســتان 
منتصریه مشهد به بانویی ۴۶ ساله ساکن مشهد اهدا و پیوند شد.

خالقی افزود: قرنیه های ایــن بیمار مرگ مغزی برای پیوند به 
بانک چشم دانشگاه علوم پزشکی مشهد و قسمتی از پوست وی 
برای پیوند به بیماران بخش سوختگی بیمارستان امام رضا)ع( 

مشهد ارسال شد.

اهدا
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511/1ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . نظر به دسـتور مـواد ۱ و ۳ 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابـر رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۴۰۰۴ هیات اول 
موضـوع مـاده یـک قانون مذکـور مسـتقر در واحد ثبتی حوزه ثبـت ملک تربت 
حیدریـه تصرفـات  مالکانـه و بلامعارض متقاضـی آقای محمد مولـوی قلعه نی 
فرزنـد رجبعلـی به شـماره شناسـنامه  ۰۶۹۰۲۸۵۲۶۴ صـادره از تربت حیدریه 
نسـبت به ششـدانگ یک باب ساختمان به مسـاحت ۱۴۵/۳۰ متر مربع) یکصد 
و چهـل وپنـج وسـی صـدم مترمربـع( قسـمتی از پلاکــ ۷۰۷ فرعـی از  اراضی 
صومعـه پـلاک ۱۲۲ اصلـی دهسـتان اربعه واقع در خراسـان رضـوی بخش یک 
حـوزه ثبـت ملـک تربـت حیدریـه خریـداری از مالک رسـمی رجبعلـی مولوی 
محـرز گردیـده اسـت. لذا به موجـب ماده ۳ قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده ۱۳ قانون آئیـن نامه مربوطه 
ایـن آگهـی در دو نوبـت به فاصله ۱۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشـار 
در  شـهرها منتشـر تا در صورتیکه اشـخاص ذینفع به آرای اعلام شـده اعتراض 
داشـته باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهی تـا دو مـاه اعتراض خـود را به 
ایـن اداره ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و رسـید اخـذ نمایند.  معتـرض باید  
ظـرف یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت به تقدیم دادخواسـت به دادگاه 
عمومـی محـل نماید و گواهی دادخواسـت بـه اداره ثبت محـل تحویل دهد که 
در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول به ارائـه حکم قطعـی دادگاه اسـت و در 
صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونی واصل نگـردد یا معتـرض، گواهی تقدیم 
دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائه نکنـد اداره ثبت مبـادرت به صدور 
سـند مالکیت می نماید و صدور سـند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 
نیسـت. تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۹/۷. تاریخ انتشـار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۹/۲۳
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/۲ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . نظر به دسـتور مـواد ۱ و ۳ 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابـر رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۴۲۴۳ هیات اول 
موضـوع مـاده یـک قانون مذکـور مسـتقر در واحد ثبتی حوزه ثبـت ملک تربت 
حیدریـه تصرفـات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای حسـن معصومی صنوبری 
فرزنـد محمـد به شـماره شناسـنامه ۱۵۹۹  صـادره از تربت حیدریه نسـبت به 

ششـدانگ یک باب سـاختمان به مسـاحت  ۱۴۳/۱۵متر مربع ) یکصد و چهل 
و سـه و پانـزده صـدم مترمربـع( قسـمتی از پلاکــ  ۲۴۳ فرعـی از اراضی آغویه 
پـلاک ۲۲۸ اصلـی دهسـتان اربعـه واقـع در خراسـان رضوی بخش یـک حوزه 
ثبت ملک تربت حیدریه خریداری  از ورثه مالک رسـمی محمدحسـین غلامی 
آغویـی محـرز گردیده اسـت. لذا به موجب مـاده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی و مـاده ۱۳ قانون آئیـن نامه 
مربوطـه ایـن آگهـی در دو نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز از طریـق روزنامـه محلی و 
کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر تا در صورتیکه اشـخاص ذینفع به آرای اعلام 
شـده اعتراض داشـته باشـند باید از تاریخ انتشـار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تسـلیم و رسـید اخذ نمایند.  معترض 
بایـد  ظـرف یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض مبـادرت به تقدیم دادخواسـت به 
دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهـی دادخواسـت بـه اداره ثبـت محل تحویل 
دهـد کـه در ایـن صورت اقدامات ثبـت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اسـت 
و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگـردد یا معتـرض، گواهی 
تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل را ارائه نکند اداره ثبـت مبادرت به 
صـدور سـند مالکیـت می نماید و صدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعه متضرر 
بـه دادگاه نیسـت. تاریـخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۹/۷. تاریخ انتشـار نوبت دوم: 

۱۴۰۱/۹/۲۳
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/3ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . نظر به دسـتور مـواد ۱ و ۳ 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابـر رای شـماره  ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۴۲۷۴ هیـات 
اول موضـوع مـاده یـک قانـون مذکور مسـتقر در واحـد ثبتی حـوزه ثبت ملک 
تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای حسـین تفنود فرزند 
اسـماعیل به شـماره شناسـنامه  ۶۵۱۰۰۰۸۰۴۱ صادره از مه ولات  نسـبت به 
ششـدانگ یکباب سـاختمان بـه مسـاحت ۱۵۲/۵۰ متر مربع ) یکصـد و پنجاه 
و دو و پنجـاه صـدم مترمربع( قسـمتی از پلاکـ  ۱۵۷۵ متصل بـه ۴۳۰ فرعی از 
اراضـی دیزقنـد پلاک ۲۳۱ اصلی دهسـتان اربعه واقع در خراسـان رضوی بخش 
یـک حـوزه ثبـت ملـک تربت حیدریـه خریـداری از مالـک رسـمی  محمدرضا 
منـوری سـرخ آبـادی محـرز گردیده اسـت. لذا به موجـب مـاده ۳ قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و ماده ۱۳ قانون 
آئیـن نامـه مربوطـه این آگهـی در دو نوبـت به فاصلـه ۱۵ روز از طریـق روزنامه 
محلـی و کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفع به 
آرای اعـلام شـده اعتراض داشـته باشـند باید از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی تا دو 

مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره ثبـت محل وقوع ملک تسـلیم و رسـید اخذ 
نماینـد.  معتـرض بایـد  ظـرف یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبـادرت به 
تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل نمایـد و گواهی دادخواسـت به اداره 
ثبـت محـل تحویل دهد کـه در این صـورت اقدامات ثبت موکول بـه ارائه حکم 
قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی که اعتـراض در مهلت قانونـی واصل نگردد یا 
معتـرض، گواهـی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل را ارائه نکنـد اداره 
ثبـت مبـادرت بـه صدور سـند مالکیت مـی نماید و صـدور سـند مالکیت مانع 
از مراجعـه متضـرر به دادگاه نیسـت. تاریخ انتشـار نوبـت اول: ۱۴۰۱/۹/۷. تاریخ 

انتشـار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۹/۲۳
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/4ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . نظر به دسـتور مـواد ۱ و ۳ 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
مصـوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابـر رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۶۰۰۴۲۹۵ هیات اول 
موضـوع مـاده یـک قانون مذکـور مسـتقر در واحد ثبتی حوزه ثبـت ملک تربت 
حیدریـه تصرفـات  مالکانـه و بلامعـارض متقاضـی آقـای محمـد زهـدی فرزند 
حسـین به شـماره شناسـنامه ۷۶۹۱ صادره از تربت حیدریه نسبت به ششدانگ 
یکبـاب منزل به مسـاحت ۱۸۰ متر مربع ) یکصد و هشـتاد مترمربع( قسـمتی 
از پلاکــ ۲۳۳  فرعـی از راضی حسـنی سـفلی پلاک ۲۳۳ اصلی دهسـتان اربعه 
واقـع در خراسـان رضـوی بخش یک حـوزه ثبت ملک تربت حیدریـه خریداری 
از مـع  الواسـطه از مالـک رسـمی صغری عبدالـه زاده محـرز گردیده اسـت. لذا 
بـه موجـب مـاده ۳ قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای 
فاقد سـند رسـمی و مـاده ۱۳ قانـون آئین نامه مربوطـه این آگهـی در دو نوبت 
بـه فاصلـه ۱۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشـار در  شـهرها منتشـر تا 
در صورتیکه اشـخاص ذینفع به آرای اعلام شـده اعتراض داشـته باشـند باید از 
تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی تا دو مـاه اعتراض خـود را بـه ایـن اداره ثبت محل 
وقـوع ملـک تسـلیم و رسـید اخذ نمایند.  معتـرض باید  ظرف یک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتراض مبـادرت به تقدیم دادخواسـت به دادگاه عمومـی محل نماید و 
گواهـی دادخواسـت بـه اداره ثبت محـل تحویل دهد که در این صـورت اقدامات 
ثبـت موکـول بـه ارائـه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتی که اعتـراض در 
مهلـت قانونـی واصـل نگردد یـا معترض، گواهـی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه 
عمومـی محـل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سـند مالکیت می نماید 
و صـدور سـند مالکیت مانـع از مراجعـه متضرر به دادگاه نیسـت. تاریخ انتشـار 

نوبـت اول:۱۴۰۱/۹/۷. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۹/۲۳
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدری

در تمرین تیم ملی؛

بیرانوند بدون محافظ تمرین کرد
در تمرین یکشــنیه تیم ملی فوتبال 
ایــران بیرانوند بــدون محافظ صورت 

تمرین کرد.
به گزارش ایسنا، تمرین تیم ملی فوتبال 
ایران عصر روز یکشنبه از ساعت ۱۷:۳۰ 

در کمپ باشگاه الریان پیگیری شد.
احمد نوراللهی کــه دچار مصدومیت 
جزئی اســت امــروز همراه ســایرین 
تمرین نکرد و با یکی  مربیان تمرینات 
اختصاصی را در دســتور کار خود قرار 

داد.
علیرضا بیرانوند که دچار مصدومیت از 
ناحیه بینی بود و در روزهای گذشــته 
با محافظ صورت تمرین می کرد، امروز 
بــدون محافظ در تمرینــات گروهی 

شرکت کرد.
در بخشی از تمرین، زمانی که بازیکنان 
در حــال بازی آقا وســط بودند، ترابی 
اعتقاد داشت که شجاع خلیل زاده روی 
او مرتکب خطا شــده امــا کی روش با 
دســت علامت وار را نشان داد و اعلام 
کرد که هیچ خطایــی صورت نگرفته 

است!
بازیکنان تیم ملی که از راس ســاعت 
۱۷:۳۰ وارد زمین شده بودند، از همان 
ابتدا بدن هــای خود را گرم کردند و به 
تمریناتی که به ارسال پاس اختصاص 

داشت پرداختند.
در بخش بعدی تمرین هم بازی تنیس 
فوتبال در دستور کار ملی پوشان ایرانی 

قرار گرفت.
تیم ملی فوتبال ایــران پیش از دیدار 
برابر آمریکا آخرین تمرین خود را فردا 
در کمپ تمرینی الریان پیگیری خواهد 

کرد.

پرچم ایران توسط آمریکایی ها اصلاح شد
ایــران در  پرچم جمهوری اســلامی 
سربرگ صفحه توییتر تیم ملی آمریکا 
اصلاح شد. به گزارش ایسنا، صفحات 
مجازی تیم ملی فوتبــال آمریکا برای 
جدول رده بنــدی گروه B جام جهانی 
۲۰۲۲ قطر، نمــاد »لا اله الا الله« را از 
پرچم جمهوری اســلامی ایران حذف 

کرده بود. این اقدام آمریکایی ها، واکنش 
فدراسیون فوتبال و رسانه ها را به همراه 
داشــت. در نهایت فشار رسانه ای باعث 
شــد که آمریکایی ها پرچم جمهوری 
اســلامی ایران را در ســربرگ صفحه 
توییترش اصــلاح کند اما هنوز جدول 
رده بندی منتشر شــده توسط آن ها با 

همان پرچم بدون آرم است.

داور ایران - آمریکا مشخص شد
داور اسپانیایی دیدار سرنوشت ساز ایران 
و آمریکا را در جام جهانی ۲۰۲۲ ســوت 
خواهد زد. به گزارش ایسنا، آنتونی متئو 
لاهوز، داور ۴۵ ساله اسپانیایی دیدار ایران 
و آمریکا را در سومین دیدار دور گروهی 
گروه B جــام جهانــی ۲۰۲۲ قضاوت 

خواهد کرد.
کمک ها: روبرتور دیاز پرز دل پالمار و پائو 

دیویس
سابقه بین المللی: از سال ۲۰۱۱ در لیست 
فیفا -جــام جهانی ۲۰۱۸ - فینال لیگ 

قهرمانان ۲۰۲۰ - یورو ۲۰۲۰

تعداد کارت زرد: ۲۲۹۵ کارت زرد
تعداد کارت قرمز: ۱۱۴ کارت قرمز

تعداد پنالتی: ۱۱۹ پنالتی
این دیدار از ساعت ۲۲:۳۰ روز سه شنبه، 
۸ آذر در ورزشــگاه الثمامه شهر دوحه 

برگزار خواهد شد.

کلینزمن اظهاراتش علیه تیم ملی 
ایران را پس گرفت!

یورگن کلینزمن در مصاحبه مجدد با شبکه بی.بی.سی حرف هایش 
علیه کارلوس کی روش و تیم ملی فوتبال ایران را پس گرفت.

به گزارش ایسنا، یورگن کلینزمن که اخیرا با حملات تند به تیم 
ملی فوتبال ایران و کارلوس کی روش ســرمربی این تیم جنجال 
آفرید امروز مجددا در مصاحبه با شــبکه بی.بی.سی از مواضعش 

عقب نشینی کرد.

وی گفت: به نظرم برداشــت بدی از صحبت های من شد. من واقعا 
ســعی خواهم کرد با کی روش تماس بگیــرم و اوضاع را آرام کنم. 
قصدم هرگز انتقاد از کارلوس یا نیمکت ایران نبود. بعضی حتی فکر 
کردنــد من از داور انتقاد کردم چون او کاری درباره نحوه رفتار آنها 
روی نیمکت انجام نداد.وی ادامه داد: تمام حرف من این بود که آنها 
احساسی با شرایط برخورد می کنند که در واقع از بعضی جهات قابل 
تحسین اســت. تمام نیمکت آنها در تمام طول بازی با تیم داخل 
زمین همراه بود. آنها بالا و پایین می  پریدند و کارلوس مربی بسیار 
احساســاتی است. کی روش به طور مداوم کنار زمین حضور دارد و 

سعی می کند به بازیکنانش انرژی بدهد و آنها را راهنمایی کند.

مستطیل سبز

ش
ورز



8
دوشنبه 7 آذر 1401/   سال سوم  /   شماره 1360
Vol.3.No.1360/ November 28.2022

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com روز
ی ام

حوال
در

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی خراسان رضوی و شمالی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : حسین رفیعی 

روابط عمومی وامور مشترکین:  ۰9۱525۶۰۰9۱
سازمان آگهی ها:  ۰5۱-۳892982۳

نشانی: بولوار دانش آموز -  دانش آموز۳۰-پلاک 4   
تلفن:۳8929824- ۳8929825                                                                                                           

نمابر:  ۳892۳452 - ۰5۱ سامانه پیام کوتاه: ۱۰۰۰8۰888
دفتر خراسان شمالی: ۰58۳2259۰۱8

 مطالب درج شده در روزنامه الزاما به 
معنای تایید محتوای آن نمی باشد.

 روزنامه صبح امروز پذیرای مطالب و 
مقالات شما مخاطبان ارجمند می باشد.

SOBH_EMROOZ

SOBH_EMROOZ

درگاه پرداخت امن

ایران رضایت  جلب  برای  بغداد  برنامه 
در پی درخواست ایران از دولت مرکزی 
عراق برای کنترل مرزهایش با ایران یک 
رســانه عربی به نقل از مسئولان عراقی 
اعــلام کرد که این کشــور قصــد دارد 
نیروهایی از ارتش و مرزبانی را در مرزهای 

ایران مستقر کند.
العربی الجدید به نقل از یک مسئول عراقی 
اعلام کرد که ایرانی ها به کشور عراق اسناد 
و مدارکی دادند که نشان می دهد از خاک 
این کشور علیه ایران استفاد می شود از 
جمله اینکه برخــی مجموعه های کرد 
از خاک اقلیم کردســتان به داخل ایران 

سلاح قاچاق می کنند.
این مسئول که خواستار عدم فاش شدن 
نامش شده است به ســفر اخیر سردار 
اســماعیل قاآنی، فرمانده نیروی قدس 

سپاه به عراق اشاره کرد و گفت که سردار 
قاآنی در دیدار با مقامات عراقی موضعش 
درخصوص انجام عملیات زمینی در داخل 
خاک عراق و توقف فعالیت گروه های کرد 
که متهم به دست داشتن در ناآرامی های 
اخیر ایران هستند، روشن بود. وی گفت 
که طرف عراقی به این نتیجه رســیده 
اســت که یگان های نظامی از ارتش و 
نیروهایی از مرزبانی خود را در مرزهایش 
با ایران به طول ۲۰۰ کیلومتر مستقر کند. 
در این گزارش آمده است که نمایندگی 
ســازمان ملل در عراق نیز از این برنامه 
استقبال کرده تا ایران دیگر اقدام نظامی 
در اقلیم کردســتان عــراق انجام ندهد. 
این مســئول عراقی گفت که ماموریت 
این نیروهای مستقر در مر ایران و عراق 

ممانعت از فعالیت مجموعه های کرد علیه 
ایران اســت اما به نظر می رسد که این 
برنامه هنوز رضایت ایران را جلب نکرده 
است. از سوی دیگر، تحسین الخفاجی، 
سخنگوی فرماندهی عملیات مشترک 
عراق در گفت وگو با العربی الجدید گفت 
که دولت عراق اکنون به طور جدی برای 
ارسال نیروهای نظامی بیشتر به مرز ایران 
و عراق تلاش می کند و هماهنگی هایی 
میان دولت فدرال عراق و اقلیم کردستان 
برای استقرار نیروهای مشترک در مرزها 
وجود دارد. وی گفــت که عراق توانایی 
کنترل کامل مرزهای خود و ممانعت از 
هرگونه تهدید از خاک این کشــور علیه 
تمام کشورهای منطقه را دارد. الخفاجی 
گفت که این سیاست ثابت عراق است؛ ما 

به هیچ وجه اجازه نخواهیم داد که خاک 
عراق سکویی برای تعرض به کشورهای 
دیگر باشد. همچنین مهدی تقی آمرلی، 
هماهنگ کننده کمیسیون امنیت و دفاع 
در پارلمان عراق گفت که دولت محمد 
شیاع السودانی در پرونده مرزها با ایران 
جدی اســت تا برخــی طرف ها که می 
خواهنــد از خاک عراق علیــه ایران و یا 
هر کشور همسایه دیگری عملیات انجام 
دهند از شــکاف های موجود در آن جا 
سوء استفاده نکنند. وی ضمن اشاره به 
هماهنگی های موجود میان دولت بغداد 
و دولت اقلیم کردستان عراق درخصوص 
اســتقرار نیرو در مرزهای ایران و ترکیه 
تاکید کرد که در این خصوص توافق شده 

است تا حاکمیت عراق حفظ شود.

جنجال در بهارستان؛
نماینده مهاباد: آقای رئیسی باید پاسخگو باشند 

چه کسی تیر جنگی به مردم شلیک کرده است
نماینده مهاباد در صحن علنی امروز در تذکر شفاهی خود گفت: آقای رئیسی 
و وزیر کشور باید پاسخگو باشند و پیگیری کنند چه کسی تیر جنگی به مردم 
شلیک کرده است. اعتماد آنلاین نوشت: جلال محمودزاده نماینده مهاباد در 
مجلس شورای اسلامی، در جریان جلسه علنی امروز مجلس و در تذکری به 
رئیس جمهوری و وزیر کشــور، گفت: در اعتراضات مردمی مهاباد و شهرهای 
کردنشــین ۱۳ نفر بر اساس آمار رسمی، و بر اساس آمار غیر رسمی ۱۰۵نفر 
کشته شــده اند. او ادامه داد: آقای رئیسی و وزیر کشور باید پاسخگو باشند و 

پیگیری کنند چه کسی تیر جنگی به مردم شلیک کرده است.
او ادامــه داد:  بجای پیگیری و احقاق حق و حقوق مردم مناطق کردنشــین 
در دستگاه قضایی، در همان دستگاه قضایی علیه من نماینده که پیگیر این 
ماجراها بودم، شکایت شده اســت. نماینده مهاباد در مجلس در ادامه افزود: 
لشکرکشی و امنیتی کردن مهاباد و شهرهای کردنشین، دستگیری شهروندان 
عادی، هجوم شــبانه به منازل مسکونی، تخریب وسایل مردم، نوشتن شعار 
روی دیوارهای داخلی ساختمان ها، چک کردن وسایل شخصی مردم و ایجاد 
ایست های بازرسی متعدد ورودی شهرهای کردنشین مانند اوایل انقلاب، چه 
مفهومی دارد؟ او با اشاره به اینکه در چند روز گذشته به دلیل برخورد خشن 
در این مناطق و کشته شدن کولبران و سوخت بران از وزیر کشور در کمیسیون 
شــوراها و امور داخلی سوال پرسیدم ولی از پاسخ های وزیر قانع نشدم، گفت: 
اما آقای جوکار رئیس کمیســیون به بنده می گوید ســوال شما را به صحن 
نمی فرستم وقتی می گویم چرا، می گوید »برو به رئیس شکایت کن«؛ کجای 
آئین نامه آمده که رئیس کمیســیون می تواند سوال ملی نماینده را به صحن 

نفرستند؟ چرا باید از سردار جوکار به سردار قالیباف شکایت ببرم؟
در ادامه جلسه محمدصالح جوکار رئیس کمیسیون شوراهای مجلس با استفاده 
از بند ۷۵ آئین نامه داخلی مجلس در پاسخ به جلال محمودزاده گفت: ایشان 
دو سوال در کمیسیون مطرح کردند که یکی درباره کولبری و کولبران بود و 
نهایتا به این جمع بندی رسیدیم که ظرف مدت یک ماه وزریر کشور بازرسانی 
به منطقه اعزام کند و بررسی کنند و در صورتی که مشکلی در این زمینه بود 
را حل کنند و اگر حل نشــد مجددا در کمیسیون با حضور وزیر مطرح شود. 
او افزود: ســوال دوم درباره مرگ خانم مهسا امینی بوده که مطرح کردند که 
با توجه به اینکه گزارش کمیسیون منتج از بررسی و مطالعات میدانی بود و 
در صحن نیز قرائت شد، سوال ایشان موضوعیت نداشت، چون در آن گزارش 
بــه ملت ایران توضیح دادیم. این نماینده مجلــس در اداه با بیان اینکه »این 
کشور متعلق به مردم اســت؛ چرا نمی گذارید آرامش به مردم برسد و ایجاد 
دغدغه خاطر برای مردم کنید«، گفت: باید پاسخ به مردم داد؛ اینکه در آتش 
اغتشاشات و خشونت و فتنه بدمیم، به نفع کشور و ملت نیست؛ مردم انتظار 
دارند نمایندگان مشکلات را حل کنند؛ نه اینکه به رسانه های بیگانه ی سعودی، 
انگلیس، منافقین و... خوراک داده شــود. او با اشاره به اینکه ناامنی به اقتصاد 
کشور آسیب زده است، ادامه داد: امروز باید خدمتگزاری به مردم را اثبات کنیم؛ 
برخی از روی احساسات حرف هایی می زنند که عامه مردم دنبال اینها نیستند. 
نباید در داخل مجلس شورای اسلامی بیاییم به هر صورتی مساله ای را طرح 

کنیم و فتنه برپا کنیم و نگذاریم مردم به آرامش برسند.


